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l  E D I T O R I A L   l
Ano, Evropo!
Mám rád kreativní lidi obecně, v pří-

padě spolupracovníků a studentů to oce-
ňuji obzvlášť, i když pokaždé z trochu 
jiného důvodu. V případě spolupracov-
níků se přiznám, že je to trochu sobecký 
postoj – oč lépe se vedoucímu pracuje, 
když jeho podřízení přicházejí s nápady, 
jak věci udělat jinak a lépe. U studentů mě 
hřeje kreativita tak říkajíc z profesionální 
hrdosti. Je otřepaným klišé, že je máme 
naučit především myslet, tvořit; teoretické 
nabiflované poučky jim v životě moc nepo-
mohou. Je třeba, aby přicházeli s podobný-
mi nápady, jako byl ten, s nímž jsem byl 
seznámen v závěru roku 2012 na jednání 
k Erasmu v Praze. Ano, Evropo je anglic-
kým překladem YES Europe. A kde je ta 
kreativita, se možná ptáte. Tento slogan 
by se měl stát od roku 2014 novým názvem 
pro Program celoživotního učení s ang-
lickou zkratkou LLP pro Long Learning 
Programme, jehož součástí je i program 
Erasmus. YES není ale obyčejným ANO, 

ale zkratkou pro Y(outh), E(ducation) & 
S(port), tedy oblasti, které by měl program 
nově sdružovat.

Také vám ten nápad přichází tak fan-
tastický? Mně alespoň ano. O kolik je ná-
paditější než předchozí označení LLP a 
stejně tak než pracovní název Erasmus for 
all, který by zaužívanou značku pro vyso-
koškolské studijní pobyty Erasmus málem 
rozšířil na veškeré zahraniční aktivity a 
tím ji vlastně totálně zamlžil. Návrh no-
vého názvu pochází z německé dílny a má 
širokou podporu. Je tedy velmi pravděpo-
dobné, že se novým názvem evropského 
vzdělávacího programu skutečně stane.

Myslíte si, že to není žádná věda, ale 
jen obyčejná hříčka s písmeny? Opravdu 
není. Ale zkuste přijít s takovým nápadem 
v pravý čas. To už docela věda je. Přeji vám 
proto všem, aby vás takové „obyčejné“ ná-
pady napadaly, a to v pravý čas. Určitě vám 
to prospěje v další kariéře a nejen v ní.

         Vedoucí studijního oddělení
pplk. RNDr. Antonín Müller, CSc.
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Velitelské shromáždění rektora-velitele UO
V úterý 11. prosince 2012 
se uskutečnilo velitelské 
shromáždění rektora-velitele 
Univerzity obrany, které 
upřesnilo priority a hlavní úkoly 
univerzity v roce 2013. Jednání 
proběhlo za účasti vrcholného 
managementu školy, zástupců 
složek rektorátu, vedoucích 
představitelů fakult, ústavu, 
center a kateder Univerzity 
obrany. Na úvod velitelského 
shromáždění vystoupil 
rektor-velitel Univerzity obrany 
plukovník prof. Ing. Bohuslav 
Přikryl, Ph.D., jenž se vedle 
úkolů školy na rok 2013 zaobíral
i současnou rolí Univerzity 
obrany v rámci resortu obrany. 

Jak zdůraznil, Univerzita obrany se nyní 
nachází na strategické křižovatce a musí si 
zvolit jasný směr své další orientace. „Tím 
směrem je cesta, kterou se ubírá náš hlavní 
odběratel, tedy ozbrojené síly ČR. Musíme 
změnit vzdělávací strategii Univerzity obrany 
v návaznosti na restrukturalizaci celého re-
sortu a skutečné potřeby ozbrojených sil,“ řekl 
rektor-velitel UO. 

Podle plukovníka Bohuslava Přikryla mi-
nistr obrany začátkem prosince letošního roku 
schválil dokument, ve kterém byly shrnuty zá-
měry rozvoje Univerzity obrany. Z uvedeného 
materiálu vyplývá, že Univerzita obrany:

– bude dlouhodobě rozvíjena jako vojen-
sky profilovaná státní vysoká škola, primárně 
zabezpečující komplexní přípravu personálu 
dle požadavků a potřeb ozbrojených sil České 
republiky v duchu celospolečenského význa-
mu obrany a bezpečnosti státu,

– bude působit jako centrum požadova-
ných vědeckých, výzkumných, inovačních a 
expertních schopností nejen dle potřeb ozbro-
jených sil ČR, ale celkově pro problematiku 
obrany a bezpečnosti státu,

– bude proaktivně naplňovat záměry re-
sortu obrany v oblasti zahraniční spolupráce 
cestou sdílení schopností ve vzdělávání, vě-
decké, výzkumné a inovační činnosti se stra-
tegickými partnery a dále poskytováním vzdě-
lávání a expertních služeb pro další zájmové 
strany,

– bude vnitřně transformována v souladu 
se skutečnými potřebami v oblasti přípravy 
personálu a vědecké, výzkumné, inovační a 
expertní činnosti,

– vnitřní transformací zabezpečí dlouho-
dobé kvantitativní a kvalitativní naplňování 
požadavků ozbrojených sil ČR a generování 
zamýšlených úspor spojených s přípravou per-
sonálu.

„Na základě těchto principů budou vytvo-
řeny podmínky potřebné pro transformaci a 

rozvoj Univerzity obrany v souladu s potře-
bami přípravy personálu pro ozbrojené síly 
České republiky,“ zdůraznil rektor-velitel plu-
kovník Bohuslav Přikryl.

V další části svého proslovu uvedl, že ve 
spolupráci s Generálním štábem AČR nyní 
probíhá příprava profilů absolventů jednotli-
vých vojenských specializací a v souladu s tím 
byla v rámci Univerzity obrany zahájena pří-
prava akreditace nových studijních programů, 
jejichž realizace se předpokládá od akademic-
kého roku 2014/2015. 

Následně rektor-velitel UO konkretizoval 
zaměření hlavního úsilí Univerzity obrany v 
roce 2013. Předně bude upřesněna strategie 
vzdělávání, zpracovány strategie vědecké, vý-
zkumné, inovační a expertní činnosti, strate-

gie marketingu a vnějších vztahů a také perso-
nální strategie. Uskuteční se akreditace nových 
magisterských studijních programů, proběhne 
transformace kvestury univerzity a přípra-
va záměru transformace Univerzity obrany v 
roce 2014. Dojde ke komplexnímu přepraco-
vání dlouhodobého záměru Univerzity obrany 
a škola se bude podílet na novelizaci zákona  
č. 111/1998 Sb., o vysokých školách.

V druhé části velitelského shromáždění 
rektora-velitele UO prorektoři, kvestor a zá-
stupce rektora představili hlavní úkoly na rok 
2013 v rámci svých úseků a zabývali se dílčí-
mi problémy a změnami v životě Univerzity 
obrany.

 
Text a foto: Pavel Pazdera
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Zasedání AS UO
Lednové zasedání Akademického senátu 

UO se konalo 22. 1. 2013 v Brně. Jednání se 
zúčastnili rovněž rektor-velitel UO plk. prof. 
Ing. Bohuslav Přikryl, Ph.D., a prorektor pro 
vnitřní řízení plk. gšt. Ing. Miloslav Bauer, 
Ph.D.

Předseda AS UO plk. prof. MUDr. Jiří 
Kassa, CSc., přednesl zprávu o zasedání před-
sednictva a poté R-V spolu s PVŘ  představili  
dokument Aktualizace Dlouhodobého zámě-
ru vzdělávací a vědecké, výzkumné, vývojové 
a inovační a další tvůrčí činnosti Univerzity 
obrany pro rok 2013 (dokument je k dispozici 
na intranetu UO).

Dále rektor-velitel seznámil AS UO s aktu-
álním děním na UO. Univerzita obrany zaslala 
svá stanoviska  k  novelizaci vysokoškolského 
zákona a ta byla předána České konferenci 
rektorů (respektování odlišnosti veřejné vy-
soké školy, vícezdrojové financování...) Ke dni 
1. 9. 2013 dojde ke spojení Centra jazykové 
přípravy UO s Ústavem jazykové přípravy 
AČR ve Vyškově (na UO přijde 12 vojáků a 64 
o.z. z Vyškova). Univerzita obrany se zapojila 
do projektu „Kvalita“, v lednu 2013 proběhlo 
institucionální hodnocení školy a závěrečná 
hodnotící zpráva je k dispozici. Do konce mě-
síce ledna navrhne kvestor UO rozpočet UO 
na rok 2013 a  AS UO bude s rozpočtem UO 
seznámen (letos jsme dostali asi o 11 milio-
nů Kč méně než loni). Dále pokračují práce 
na akreditace souvislého pětiletého učebního 
plánu (počítá se s 200 studenty při vstupu ka-
ždý rok). 

Dále se projednávala možnost realizace 
elektronického způsobu volby do akademic-
kého senátu v podmínkách UO, tato otázka 
zůstala otevřená, protože stanoviska senátorů 
k zavedení elektronické volby se různila.

Příští zasedání AS UO proběhne 21. břez-
na 2013 v Brně.

Text: AS UO

Co přineslo první kolegium rektora v novém roce
V pondělí 21. ledna 2013 proběhlo první zasedání kolegia rektora 
v novém kalendářním roce. Na programu jednání byly mimo jiné 
tyto otázky: prezentace některých zkušeností z průběhu kontrol 
a auditů na UO v oblasti standardních procesů a činností i v oblasti 
realizace projektů spolufinancovaných ze strukturálních fondů EU, 
dále vyhodnocení marketingového působení na UO a rozvoje 
zahraničních vztahů školy od roku 2008, příprava nových studijních 
programů realizovaných na UO od AR 2014/2015 a konečně 
problematika sloučení Centra jazykové přípravy UO a dalších 
jazykových pracovišť rezortu obrany. 

svých specifických podmínek a s ohledem na 
profilaci dané fakulty, a to buď jako výrazněji 
vědecko-výzkumné nebo výrazněji vzděláva-
cí součásti. Návrh ucelené podoby „Strategie 
marketingu a vnějších vztahů UO“ bude po 
dopracování na grémiích rektora předložen ke 
konečnému projednání na březnovém kolegiu 
rektora-velitele. 

V další části analyzoval prorektor pro 
vzdělávání a záležitosti studentů (PVZS) 
prof. Zdeněk Zemánek dosažený stav při 
plnění harmonogramu přípravy nových stu-
dijních programů realizovaných na UO od 
akademického roku 2014/2015. Jedním z 
důležitých prvků koncipování nových studij-
ních programů bude i užší propojení vyso-
koškolského vzdělávání vojenských studentů 
UO s jednotlivými fázemi vojensko-odbor-
né a vojensko-profesní přípravy realizované 
především v zařízeních Vojenské akademie 

Vyškov. Koncipování nových studijních pro-
gramů však již nyní předchází proces posu-
zování a upřesňování výstupních profilů ab-
solventů UO s aktuálními požadavky gestorů 
jednotlivých vojenských odborností na Ge-
nerálním štábu AČR.

V rámci posledního řádného bodu jed-
nání objasnil PVZS prof. Zemánek základní 
souvislosti přípravy slučování jazykových pra-
covišť rezortu MO na půdorysu Centra jazy-
kové přípravy UO působícího v dislokačních 
místech Brno, Vyškov, Hradec Králové a Cho-
cerady. Sloučené Centrum jazykové přípravy 
by mělo zahájit svoji činnost dnem 1. 9. 2013.

V rámci bodu „Různé“ doložil zástupce 
rektora UO plk. gšt. Josef Trojan stav příprav 
na konání mezinárodního Mistrovství AČR v 
zimním přírodním víceboji WINTER SUR-
VIVAL 2013. O této významné mezinárodní 
armádní sportovní akci přinášíme informace 
na jiném místě tohoto čísla Listů UO.

Text: dr. Miloš Dyčka, CSc.
tajemník kolegia rektora

V rámci projednávání úvodního bodu po-
ukázal rektor-velitel plk. Bohuslav Přikryl na 
některé nedostatky v oblasti řídící práce a kon-
trolní činnosti na jednotlivých úrovních školy. 
V této souvislosti přijalo kolegium rektora ně-
kolik opatření, která by měla vést ke zvýšení 
účinnosti řídících a kontrolních mechanismů 
na UO, včetně posílení právní podpory rozho-
dovací praxe vedoucích součástí.

Kolegium rektora poté se zájmem vyslech-
lo rozsáhlý doklad prorektora pro marketing 
a vnější vztahy (PMVV) prof. Rudolfa Urbana 
o marketingovém působení a rozvoji zahra-
ničních vztahů školy v posledních pěti letech. 
V návaznosti na doklad PMVV kolegium 
rektora konstatovalo, že na úrovni rektorátu 
bude definován cíl a koncepce marketingové-
ho působení a rozvoje vnějších vztahů školy. 
Tento cíl a koncepční rámec však musí fa-
kulty a další součásti školy rozpracovat podle 

Charitativní akce „YOU DREAM, WE RUN“
Příslušníci Krajského vojenského ve-

litelství Brno, ve spolupráci s Univerzitou 
obrany, jako hlavním partnerem, ostatními 
brněnskými útvary a občanským sdružením 
PRO AUT, zaměřující se na problematiku 
dětí s autismem, pořádají ve dnech 17. a 
18. května 2013 ve sportovním areálu Uni-
verzity obrany v Pisárkách charitativní akci 
„YOU DREAM, WE RUN“.

Cílem plánovaného projektu je sportov-
ně-společenské setkání příslušníků AČR a 
jejich rodinných příslušníků v brněnském 
regionu, kteří chtějí podpořit myšlenku cha-
rity. Hlavní náplní zmiňovaného podniku 
bude 24-hodinový charitativní štafetový běh 
družstev na běžeckém okruhu univerzitního 
sportovního areálu. Družstva jednotlivých 
účastnických subjektů mohou mít libovolný 
počet členů. Každý se do tohoto charitativ-
ního projektu zapojí již zakoupením pamět-
ního účastnického trika s logem (podmín-
kou není účast ve štafetovém běhu), čímž 
přispěje do společného balíčku vybraných 
peněz, které budou sloužit k uskutečnění 
snu jednomu z dětí s autismem, z čehož ply-
ne i název akce „You Dream, We Run“ (Ty 
sníš, my běháme).  

Celá akce v Pisárkách bude spojena s 
množstvím doprovodných akcí, jako jsou 
například vystoupení VUS Ondráš, seskok 
padákem příslušníků AČR, autogramiáda 
našich úspěšných vojenských sportovců 
apod. Na žádost ředitele KVV plk. Ing. Luď-
ka Laciny nad akcí převzal záštitu náčelník 
Generálního štábu AČR generálporučík 
Ing. Petr Pavel, M.A.

Tímto si dovolujeme vyzvat vás, pří-
slušníky UO, jako hlavního partnera KVV 
Brno, k co nejširší účasti a podpoře naší 
akce, kterou chceme naplnit myšlenku, být 
si vzájemně lidsky zase o něco blíž s těmi, 
kteří si naši pozornost zaslouží. Bez vás se 
sny druhých nenaplní.

Příslušníci KVV Brno
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WINTER SURVIVAL 2013
několik porcí extrému
Tady nestačí být jen dobrým 
lyžařem, lezcem, střelcem nebo 
vytrvalcem. Kdo chce s kamarády
uspět v tomto závodě, musí 
v sobě mít i něco navíc. Těžko 
přesně říct co? Ale pokud 
vám to schází, na trati 
to zjistíte spolehlivě.

Je těsně před půl čtvrtou odpoledne dva-
cátého osmého ledna a pod chatou Horské 
služby v lyžařském středisku Ovčárna pod 
Pradědem nervózně podupává s lyžemi na no-
hou sedmapadesát závodníků. Nejprestižnější 
armádní závod v zimním přírodním víceboji 
začne za několik sekund psát svou další kapi-
tolu, a to devatenáctou. Soutěž pořádá Gene-
rální štáb AČR a Univerzita obrany.

ZAHŘÍVACÍ KOLO
 
V první soutěžní etapě čeká vojáky z šesti 

evropských zemí zrychlený přesun v horském 
terénu, jehož součástí je běh na běžkách do 
vrchu, a to z Velkého Václaváku na Praděd, a 
následně sjezd z Pradědu po turistické cestě k 
chatě Barborka. V této hodnocené disciplíně 
si nejlépe vedou příslušníci Základny munice 
Týniště nad Orlicí, následováni vojáky ze 73. 
tankového praporu Přáslavice a příslušníky 
Vojenské policie. 

V podvečer vojáci absolvují u vojenské 
zotavovny Ovčárna pod Pradědem slavnostní 
zahajovací ceremoniál tohoto mezinárodního 
Mistrovství Armády České republiky v zimním 
přírodním víceboji Winter Survival 2013 a oheň 
mistrovství na něm zapaluje první zástupce ná-
čelníka Generálního štábu AČR generálmajor 
Miroslav Žižka. „Budete muset prokázat nejen 

vysokou úroveň schopností a dovedností z ob-
lasti speciální přípravy, ale také pevnou osobní 
vůli a smysl pro kolektivní spolupráci. I když 
zvítězit může jen jeden tým, všechna družstva, 
která dojdou do cíle, se mohou právem cítit ví-
tězi,“ říká na nástupu generál Žižka a vojákům 
přeje hodně sportovního štěstí.

ZACHRÁNIT PARAGÁNA JE OŘÍŠEK

Jestliže si armádní víceboj Winter Sur-
vival za dobu své existence vydobyl nálepku 
extrémní závod, pak dvojnásobně platí takové 
označení pro hlavní, v pořadí druhou etapu. 
Za dva a půl dne musí soutěžní týmy urazit 
s kompletní výbavou pro přežití přes šedesát 
kilometrů horským terénem Hrubého Jesení-
ku a přitom plnit obtížné úkoly, které pro ně 
připravují učitelé z Centra tělesné výchovy a 
sportu Univerzity obrany.

Druhý den extrémního závodu se tedy 
už od rána nese v duchu náročného pocho-

du přes hřebeny Hrubého Jeseníku a aktivit 
podobných bojovým činnostem jednotlivce a 
malých skupin v zasněženém horském terénu. 
Při tom nesmírně důležitá je dobrá orientace 
v členitém terénu. Na trati závodu vojáky če-
kají speciální lezecké disciplíny na skalách a v 
korunách stromů, překonání vodního toku a 
umělých překážek, orientační běh, střelba ze 
samopalu, hod granátem na cíl, záchrana pa-
rašutisty zachyceného na stromech, přeprava 
raněného vojáka a dvě nouzová přespání v lese.

K nejtěžším disciplínám vytrvalostní eta-
py patří například stanoviště nazvané „Výsad-
kář“ s prvky vojenského lezení. Nedaleko Vi-
delského sedla je pořadateli závodu pro vojáky 
připravena zkouška z lezeckých dovedností a 
rychlého rozhodování jak nejlépe splnit úkol. 
Zadáním hlídek je do osmi minut bezpečně 
sundat visícího parašutistu zachyceného na 
vysokých stromech na zem a přesunout ho do 
vyznačeného prostoru. 

„Už ho odřízni! Není čas,“ rozléhá se le-
sem, když se jeden ze závodníků točí na laně 
nad „bezvládným tělem“ mezi stromy. Ukazu-
je se, že to není tak jednoduché. V časovém 
limitu osmi minut se to daří jen necelé polo-
vině týmů. 

Dva členové družstva musí nejprve každý 
na jedné straně vyšplhat vysoko do koruny 
stromu a natáhnout nad výsadkářem lano. 
Skialpové boty na zmrzlém kmeni kloužou. 
Jeden se pak po laně spustí k výsadkáři. Zbylí 
dva ho na zemi jistí. Zachránce nejprve uváže 
tělo k sobě a teprve pak smí sáhnout po noži, 
aby výsadkáře uvolnil a pomalu a bezpečně se 
s ním spustil na zem.

A jak tuto disciplínu hodnotí závodníci. 
„Tento úkol se nám podařilo zvládnout za tři 
minuty,“ říká kapitán Michal Pech z favori-
zovaného družstva Základny munice Týniště 
nad Orlicí a jeho kolega nadpraporčík Milan 
Menzel dodává: „Důležité především je spl-
nění úkolu si pořádně promyslet. Na způsobu 
jeho řešení jsme se dohodli asi před hodinou 
cestou sem.“
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POČASÍ PROVĚŘUJE

Ještě překontrolovat výstroj, vyčíst z mapy 
správný směr a putování může pokračovat. 
Další kilometry neprostupným terénem až 
na místo, kde musí přečkat noc. Tam se první 
týmy dostávají kolem páté odpoledne. Stany 
nejsou povoleny a závodníci si budují ve sně-
hu polozáhraby a provizorní přístřešky. Při-
pravují si jídlo, doplňují tekutiny a jdou spát. 
Tříčlenné vojenské týmy usínají s vědomím, že 
do cíle to mají ještě daleko a další nocleh stráví 
také na sněhu. Alespoň že teploměr tentokrát 
mají na své straně. 

Jindy krutý mráz v Jeseníkách střídá ob-
leva doprovázená hustým sněžením a deštěm. 
Sníh se z prašanu mění v nepříjemnou břečku. 
„Když mrzne, je to super. Člověk aspoň ráno 
vstává suchý. Teď jsme měli ráno všechno 
mokré,“ popisuje četař Jan Jiskra z družstva 
Univerzity obrany.  

„Letošní ročník je velmi obtížný, a to pře-
devším díky zdlouhavým přesunům v roz-
bředlém sněhu a také kvůli proměnlivému 
počasí, které vojáky pořádně prověřuje. Vlhké 
klima znamená nepohodu při přespání v lese. 
Vlhko je horší než suchá zima,“ hodnotí závod 
hlavní rozhodčí Jan Migdau. 

Vojáci se na lyžích místy spíše brodí sně-
hovou břečkou, než jedou. Pod skálu, u které 
je připravena asi nejnáročnější disciplína čtyř-
denního vysilujícího závodu, doráží jedno z 
družstev. Vojáci sundávají lyže a mimořádně 
kluzkým terénem vystupují na horu. „Zatím 
se nám moc nedaří, na bednu to nevypadá,“ 
konstatuje desátník Ladislav Sás z tria repre-
zentující 73. tankový prapor v Přáslavicích, 
který se loni umístil na třetí příčce.

PAVUČINA

Disciplína „Pavučina“ má příhodný název. 
Mezi vysokými stromy je ve výšce zhruba 30 
metrů nad zemí z horolezeckých lan opravdu 
upletena pavučina. Všichni členové družstva 
musí nejprve překonat napříč zavěšenou kládu 
vedoucí ze skalní terasy k pavučině. Druhou 
překážkou je vodorovná lanová síť – pavučina, 
na které jsou zavěšeny tři kartičky s postupo-
vými indiciemi. Kartičky sbírají buď všichni 
tři z týmu, nebo jen jeden a ostatní čekají na 
okraji pavoučí sítě. V časovém limitu dvanácti 
minut se to daří většině týmů.

„Nejde jen o to zvládnout úkol co nejrych-
leji za každou cenu, ale popřemýšlet a zvolit 
vhodné řešení. Letos nabízejí úkoly více va-
riant řešení a správným rozhodnutím mohou 
družstva hodně získat,“ vysvětluje rozhodčí 
závodu podplukovník David Ullrich.

„Líbí se nám, že je soutěž velmi variabilní 
a vyžaduje hodně dovedností. U nás podobné 
závody mají každý rok stejné disciplíny, což je 
pro vojáky jednodušší se na ně připravit. Zde 
je to vždy jiné. I když naši předchůdci zde ví-
tězili, my takové ambice nemáme. Chceme jen 
závod dokončit a také získat zkušenosti,“ říká 
lídr rakouského družstva nadporučík Georg 
Schiener z 6. horské brigády v Absamu.

Letos má Winter Survival historicky nej-
větší účast vojáků ze zahraničí. Přijelo celkem 
sedm družstev. Jde o příslušníky německých 
a rakouských speciálních horských jednotek, 

belgického praporu Commandos a studenty 
vojenských akademií z Vroclavi a Liptovského 
Mikuláše.    

Během dne jsou vojáci postaveni před dal-
ší úkoly, například orientační běh v lese nebo 
po dojezdu do cíle v osadě Bílý potok překo-
nání vodního toku. Zde univerzitní tělocvi-
káři mají pro unavené vojáky opět disciplínu 
vyžadující volbu správné strategie. Zadáním je 
překonat vodní tok „sochou nohou“. Přitom je 
nutné dostat na druhý břeh bez namočení ba-
tohy a raněného vojáka-figuranta upoutaného 
na nosítkách.

STUDENTI Z HRADECKÉ
FAKULTY UO JSOU DRUZÍ

 
O nic jednodušší to družstva nemají ani 

během finálového střeleckého souboje nad 
nevelkým Vrbnem pod Pradědem. V této sou-
těžní disciplíně jde především o střeleckou do-
vednost a také o štěstí.

Ranní slunce se pozvolna opírá do polí, 
na kterých se ještě blyští poslední zbytky zle-
dovatělého sněhu. Na horizontu se objevují 
tři postavy se zbraněmi. Rozvážně se pouští 
dolů do údolí. Mají se dostat na druhou stranu 
pole. Když jsou už skoro v polovině, překvapí 
je silná palba z nedalekého lesa. „Za ten val, za 
ten val,“ křičí jeden z mužů a opětuje střelbu. 
Vojáci se kryjí za hliněným náspem.

„Jdeme!“ Ještě několikrát vystřelí a pak 
se rozběhnou přes louku. V tom jeden z nich 
dostává zásah. Naštěstí se neskácí k zemi. Jen 
zvedá ruce na znamení, že je vyřazen.

Tříčlenné týmy vyzbrojené starými samo-
paly vzor 58 musejí v časovém limitu projít asi 
půlkilometrovou trasu a čelit útoku nepřátel. 
Úkolem závodníků je vyřadit z boje co možná 
největší počet útočníků se zbraněmi i bez nich 
a přitom nebýt sami zasaženi. A hlavní roli v 
této disciplíně sehrává taktický soubojový si-
mulátor MILES. 

Soupeřské střelecké cvičení ale už nemůže 
sebrat vítězství týmu z Muniční základny Tý-
niště nad Orlicí. Družstvo ve složení kapitán 
Michal Pech, nadpraporčík Milan Menzel a 
nadrotmistr Miroslav Šroler obhajuje prven-
ství z loňského mistrovství Winter Survival.

Po litém boji o pozice na druhém a třetím 
místě stříbrné medaile získávají rotný Václav 
Mařák, četař Pavel Smejkal a desátník Richard 
Dvořák z Fakulty vojenského zdravotnictví 
Univerzity obrany. Bronz zaslouženě mají ka-
pitán Zdeněk Střeštík, kapitán Karel Raděj a 
poručík Michal Škobrtal z Vojenské policie. 
Přitom vysokoškoláci předčí vojenské policis-
ty jen o dva body.

„Doufali jsme, že se umístíme alespoň v 
první desítce. Ale že budeme druzí, jsme si 
nepředstavovali. Spolu jsme absolvovali řadu 

lezeckých aktivit doma i v zahraničí a věnu-
jeme se přírodním survivalům,“ říká s radostí 
v hlase četař Pavel Smejkal z hradecké fakulty 
Univerzity obrany.

Nejúspěšnějším týmům poháry a ceny na 
slavnostním ceremoniálu pak předávají ná-
čelník Generálního štábu AČR generálporu-
čík Petr Pavel, náměstek ministra obrany pro 
personalistiku Michael Hrbata, rektor-velitel 
Univerzity obrany plukovník Bohuslav Přikryl 
a další představitelé generálního štábu a české 
armády.

ZDAŘILÝ ZÁVOD

K překvapení pořadatelů letos dokončila 
závod drtivá většina z devatenácti týmů. Od-
stoupila pouze dvě družstva – příslušníci 2. 
praporu Commandos z belgického Flawinne 
a 131. dělostřeleckého oddílu z Jinců. Vloni 
nástrahy závodu zvládla jen necelá polovina 
týmů.

Lví podíl na uspořádání soutěže Winter 
Survival 2013 měla Univerzita obrany. Podle 
ohlasů a hodnocení zejména zahraničních 
účastníků se závod vydařil. Víc jak půlroční 
příprava se tak zúročila. Ke zdárnému prů-
běhu této sportovní akce, která spoluvytvá-
ří kredit AČR nejen doma, ale i v zahraničí, 
významnou měrou přispěli především pří-
slušníci Centra tělesné výchovy a sportu UO, 
dále pracovníci odboru logistiky UO, oddě-
lení vnějších vztahů UO, Centra simulačních 
a trenažérových technologií Brno, Vojenské 
zotavovny Ovčárna pod Pradědem, spojaři z 
olomouckého Velitelství společných sil, od-
borníci z Vojenského geografického a hydro-
meteorologického ústavu Dobruška, vybraní 
studenti a pracovníci UO.

Tíha mravenčí práce pak ležela na organi-
začním štábu pod vedením zástupce rektora 
UO plukovníka gšt. Ing. Josefa Trojana, který 
už dnes přemýšlí nad tím, jak udělat jubilej-
ní 20. ročník ještě dokonalejším. Vždyť jde o 
událost dávající našemu armádnímu sportu 
novou dimenzi a Univerzitě obrany možnost 
skvělé prezentace.     

 
Text: Pavel Pazdera

Foto: Jiří Pařízek

Výsledky WS 2013

  1. ZM Týniště nad Orlicí
  2. FVZ UO Hradec Králové
  3. Vojenská policie
  4. 141. zásobovací prapor Pardubice
  5. 44. lmopr Jindřichův Hradec
  6. Univerzita obrany Brno
  7. VO FTVS UK Praha
  8. Samostatná záchranná rota Olomouc
  9. Vojenská akademie Vroclav I
10. 73. tankový prapor Přáslavice
11. 102. průzkumný prapor Prostějov
12. 233. prapor horských myslivců SRN
13. Akademie OS Liptovský Mikuláš II
14. 6. horská brigáda Rakousko
15. 31. brchbo Liberec
16. Vojenská akademie Vroclav II
17. Akademie OS Liptovský Mikuláš I
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Na slovíčko s kvestorem Univerzity obrany 
Minulý rok 1. září se stal 
novým kvestorem Univerzity 
obrany plukovník gšt. 
Ing. Milan Lauber,
jenž je uznávaným odborníkem 
v oblasti logistiky. Má bohaté
zkušenosti, které získal jak 
výkonem zastávaných 
manažerských funkcí v rámci 
resortu obrany České republiky, 
tak i ze spolupráce s ostatními 
institucemi doma i v zahraničí. 
Hovořili jsme spolu 
o jeho minulosti a také 
o jeho plánech do budoucna.

Mohl byste se našim čtenářům stručně 
představit?

Narodil jsem se 29. prosince 1967 v Tábo-
ře. Jižním Čechám jsem zůstal věrný, třebaže 
mě má profesionální kariéra zavála do jiných 
posádek, stále mám trvalé bydliště na jihu. 
Vysokoškolské studium jsem absolvoval v roce 
1991 na Fakultě strojní Vojenské akademie v 
Brně, studijní obor výzbrojně technický, zbra-
ně a munice. 

Jak se vyvíjela vaše profesionální kariéra?
Má profesionální kariéra je svázána se 

třemi klíčovými posádkami. Tou první byl Tá-
bor, kde jsem, po ukončení studia, nastoupil 
k 9. praporu oprav techniky 9. tankové divize 
Vojenského velitelství západ. Zde jsem také 
absolvoval první logistické funkce. Nejprve v 
oblasti oprav PTŘS a PLŘS (protitankových 
a protiletadlových řízených střel), automobil-
ní a tankové techniky, výzbrojní i speciální 
techniky. Velitelské zkušenosti jsem získal ve 
funkcích zástupce náčelníka štábu a náčelní-
ka štábu. Operační zkušenosti jsem získal ve 
funkcích zastávaných v rámci Velitelství 1. ar-
mádního sboru (později Velitelství sil územní 
obrany), kde jsem vykonával funkci výzbroj-
ního náčelníka svazu. Druhou posádkou byla 
Stará Boleslav, zde jsem od roku 2003 vyko-
nával řídicí funkce v rámci resortní logistiky 
AČR u Ředitelství logistické a zdravotnické 
podpory a následně vzniknuvšího Velitelství 
sil podpory a výcviku. 

Pak vás osud zavál do Prahy…
Z funkce zástupce ředitele odboru vý-

zbrojně technického Správy managementu 
majetkových uskupení jsem odešel v roce 
2008 do Prahy k Sekci logistiky Ministerstva 
obrany. Zde jsem vykonával logisticko-ekono-
mické funkce, např. náčelníka výzbrojní služ-
by AČR. Mou poslední zastávanou funkcí byl 
zástupce ředitele odboru majetku a služeb, kdy 
jsem řídil majetkové orgány celého resortu 
obrany. Od 1. září minulého roku vykonávám 
funkci kvestora Univerzity obrany v Brně a byl 

bych rád, kdyby se Brno stalo mou čtvrtou klí-
čovou posádkou mé kariéry.

Co vaše rodina?
Jsem ženatý. S mou manželkou Jarmilou 

máme dvě dcery Veroniku a Editu. Mezi mé 
osobní záliby patří sport, kultura, ale i chalu-
pářské práce. Ze sportu preferuji volejbal. 

Jak snáší vaše odloučení?
Vím, že to není zrovna optimální. Ale již 

před několika lety jsme s manželkou zvolili 
strategii pomyslné „stabilní rodinné základ-
ny“. Jak jsem již před chvílí uvedl, jedná se o 
Jižní Čechy. Oba jsme se zde narodili a máme 
zde i své rodiče. Mysleli jsme si, že tato varian-
ta bude lepší i s ohledem na naše děti.

Máte nějaké zahraniční zkušenosti, na-
příklad z misí?   

Ano, mám zkušenosti ze zahraniční, byla 
to mise v Bosně a Hercegovině, ale i v Iráku, 
kde jsem se podílel na prvním rušení majetku 
ČR, které nastolilo obecná pravidla pro rušení 
majetku v zahraničních misích AČR. 

V červnu 2012 jste na Univerzitě obrany 
absolvoval Kurz Generálního štábu. Jaká to 
byla zkušenost?

Z kurzu mám jednoznačně pozitivní zku-
šenost. Pokud bych měl komplexně hodnotit? 
Mohu říct, že jsem jeho absolvováním získal 
strategicko-analytické zkušenosti a schopnos-
ti, které by měli získat všichni vysocí důstojní-
ci, kteří jsou plánováni na klíčové pozice nejen 
v rámci AČR, ale i v rámci resortu obrany. Rád 
bych vyvrátil někdy používané klišé či mýtus, 
že kurz je jakousi dovolenou či „cestovkou“. 
Naše učební skupina se skutečně nenudila a 
zahraniční cesty, které jsme absolvovali, napo-
mohly k získání celkového rozhledu a zkuše-
ností. Jsem rád, že jsme pedagogy byli vyhod-
noceni jako jedna z nejlepších skupin.

Věděl jste už tenkrát, že se za pár týdnů po 
jeho absolutoriu stanete kvestorem této školy?

Ne. Tato funkce mi byla nabídnuta panem 
rektorem-velitelem, plukovníkem prof. Ing. 
Bohuslavem Přikrylem, Ph.D. až po absolvo-
vání kurzu. Přestože mě má práce v Praze ba-
vila, nabídka mě oslovila a akceptoval jsem ji.

Je pro vás tato vysoká manažerská funkce 
životní výzvou?

Neřekl bych zrovna životní výzvou, proto-
že tato funkce je svou náročností srovnatelná s 
některými klíčovými funkcemi, které jsem již 
zastával. V určitém smyslu však o „výzvě“ mů-
žeme hovořit. Jedná se o funkci, která kromě 
dostatečné kreativity, bude zejména v součas-
né době vyžadovat určitou synergii několika 
schopností. Kvestor totiž musí být schopen 
řešit veškeré záležitosti týkající se zabezpeče-
ní a samotného chodu univerzity. To vyžaduje 
znalosti a schopnosti řešit otázky jak ekono-
micko-logistické, stejně tak jako otázky zabez-
pečení spojení a personálního zajištění.

Funkci kvestora jste přebral v době, kdy 
se v resortu šetří, a v tomto směru nás tedy 
nečekají nejlepší vyhlídky. Budovy školy 
chátrají a přesto, že se některé z nich postup-
ně opravují, například také zásluhou Evrop-
ských strukturálních fondů, na všechny zřej-
mě nedojde…

Máte pravdu, aktuálně není finanční si-
tuace zrovna optimální. Na druhou stranu je 
nutné poznamenat, že řadu oblastí a činnos-
tí lze zoptimalizovat. Ve smyslu vaší otázky 
se bude jednat o určitou redukci v součas-
né době využívaných prostorů Univerzitou 
obrany. Tím dojde k vydefinování perspek-
tivních prostorů, respektive učebně výcviko-
vé základny. Ano, jejich následná revitalizace 
je během na delší trať, respektive dobu. Mou 
ambicí je v tento prospěch konkrétní revi-
talizace využít rovněž i finanční prostředky 
poskytované naší univerzitě prostřednictvím 
MŠMT ČR. Zároveň chci pokračovat v akti-
vitách, které budou umožňovat čerpat poten-
ciální finanční prostředky Evropských struk-
turálních fondů.
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Revitalizaci by si zasloužily nejen budovy 
zvenčí, ale i některé učebny,  posluchárny, la-
boratoře, kanceláře... 

Ano, máte stoprocentní pravdu. Po mém 
nástupu do funkce jsem si prošel prostory 
naší univerzity a stav v této oblasti je dosti za-
nedbaný. Jedná se o stejný problém, o jakém 
jsme hovořili v předchozí otázce. Postup musí 
být a bude ve stejném duchu.

V minulosti se hovořilo o stavbě univer-
zitního kampusu, později tato myšlenka zcela 
utichla. Jaké jsou další plány v tomto směru?

Co se týká univerzitního kampusu, je situ-
ace následující. S myšlenkou a aktivitami, kte-
ré byly vyvíjeny, jsem seznámen. Celá záleži-
tost je determinována reálnou finanční situací 
a to nejen v resortu obrany. Aktuální stav je 
takový, že jsem v rámci uplatnění aktivit střed-
nědobého plánu na roky 2013+, respektive 
2014 a roky následující, kampus zařadil a pan 
rektor-velitel tuto aktivitu podpořil − schválil. 
Do plánu jsme v první fázi uplatňovali alespoň 
výstavbu auly a věcně příslušného zázemí. Od-
povídající aulu naše univerzita postrádá. Přes-
tože nejsem z podstaty skeptik, ale optimista, 
musíme však stát oběma nohama na zemi. 

Kdybyste měl stručně shrnout priority 
kvestora Univerzity obrany pro nejbližší ob-
dobí, které by to byly?

O mých prioritách pro nejbližší ale i ná-
sledné období jsem hovořil v rámci velitelské-
ho shromáždění na konci roku. Shrnul jsem 
je do stěžejních čtyř pilířů, které budou ovliv-
ňovat oblasti, které mám ve své gesci. Pokud 
mám hovořit o těch pro nejbližší období? V 
první řadě se jedná o vytvoření kvestury, mám 
na mysli funkční strukturu zejména v oblas-
ti logistiky a tím dosažení lepší funkcionality 
zabezpečení činností a služeb u naší univerzi-
ty. Dále realizace efektivní a ekonomické re-
dislokace součástí Univerzity obrany nejen v 
kontextu právě probíhající revitalizace kasáren 
Šumavská. Rovněž pak implementace efektiv-

ního systému řešení tiskových úloh u Univer-
zity obrany. V neposlední řadě uvést do reality 
systém řádného plánování na všech úrovních, 
v rámci všech věcně příslušných oblastí. De-
terminující oblastí bude oblast finančního 
plánování nejen s ohledem na implementaci 
„státní pokladny“. 

Kdybyste dostal možnost splnění tří po-
hádkových přání, které byste vybral?

Musel bych se zeptat a přemýšlet v jaké ob-
lasti máte na mysli, práce, rodina, resort obra-
ny nebo obecněji? Ale protože se mnou vedete 
rozhovor jako s kvestorem Univerzity obrany, 
zaměřím se na přání v kontextu mé funkce. 
Pro Univerzitu obrany bych si přál nový mo-
derní kampus, o kterém jsme již hovořili. Ve 

finanční oblasti se jedná o takové určité kom-
plexní přání. Naší univerzitě bych přál rele-
vantní stabilizaci a stálost finančních zdrojů 
s reálnou možností uplatnění i přímého více-
zdrojového financování. A jako třetí? Nevím, 
jestli jsem si všechny možnosti nevyčerpal 
díky předešlému přání ve finanční oblasti? 
Pokud mohu tedy ještě jedno, tak by to byla 
existence funkčního kariérního řádu, který by 
skýtal určité záruky pro systémovou přípravu 
personálu Univerzity obrany. Jeho existence 
by napomohla nejen vyřešit v současné době 
diskutované otázky programů výuky, ale byla 
by přínosem pro celý resort obrany. 

Abychom se však nebavili pouze o práci, 
řekněte, jaké jsou vaše koníčky?

Jak jsem již uvedl v rámci úvodního před-
stavení čtenářům, mezi mé záliby či koníčky 
patří sport, kultura, ale i chalupářské práce. 
Mám na ně ale velmi málo osobního času, 
protože mým největším koníčkem je má práce. 
Nechci, aby to vyznělo nějak špatně, ale sku-
tečně, má práce mě baví a je mým největším 
koníčkem. Na druhou stranu se těším, až si s 
brněnskými kamarády půjdu zahrát volejbal 
nebo tenis. Myslím si, že začátek roku je čas, 
kdy lidé si dávají různá novoroční předsevzetí, 
a já bych si mohl dát předsevzetí, že budu cho-
dit pravidelněji sportovat než dosud.  

Co byste popřál našim čtenářům v roce 
2013?

Aby se jim rovněž splnilo přání a i pro 
ně se jejich práce stala, alespoň do jisté míry, 
koníčkem. V každém případě jim však přeji 
zdraví, které je důležitým aspektem pro cel-
kovou spokojenost. V nekonečné řadě životní 
optimismus a štěstí, protože těm z Titaniku, 
jak je známo, chybělo. A rovněž aby se jejich 
osud potkal s nezbytnou láskou.

Ptala se: Mgr. Zdeňka Dubová
Foto: archiv UORevitalizace budovy č. 9 a 9a v kasárnách Šumavská
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VZDĚL ÁVÁNÍ

V

Univerzita obrany získala Diploma Supplement Label
Univerzita obrany obdržela v posledních 

prosincových dnech oznámení z  Evropské 
komise, že naší škole byl udělen certifikát 
Diploma Supplement Label s  tím, že vlastní 
certifikát obdržíme po Novém roce. 

Na toto oznámení jsme napjatě čekali ně-
kolik měsíců. Univerzita obrany si získání to-
hoto certifikátu vytyčila ve svém Dlouhodo-
bém záměru vzdělávací a vědecké, výzkumné, 
vývojové a  inovační a  další tvůrčí činnosti 
na  období 2011–2015. Předpokladem pro 
jeho udělení je kvalitní Dodatek k  diplomu 
(anglicky nazývaném  Diploma Supplement), 
který formálně i  obsahově naplňuje veškeré 
požadavky Evropské komise a  ve  své ang-

licko-české podobě umožňuje srozumitelné 
a spravedlivé akademické a profesní uznávání 
kvalifikace na mezinárodní úrovni.

 Nedílnou součástí dodatku musí být kom-
pletní tabulka absolvovaných předmětů bě-
hem studia s uvedením počtu kreditů a hod-
nocení dle stupnice ECTS. Rovněž v něm musí 
být zahrnuty předměty případného zahranič-
ního studia, údaje o  závěrečné práci, její ob-
hajobě, státní zkoušce a  celkové hodnocení 
studia a musí být vydáván absolventům všech 
typů a forem akreditovaného studia.

 Protože management naší školy naznal již 
na  začátku roku 2012, že všechny podmínky 
Evropské komise náš dodatek splňuje, roz-

hodli jsme si podat žádost o udělení DS Label 
již v tomto roce. O výsledcích tzv. národního 
kola, kdy byla naše žádost posuzována hod-
notiteli z České republiky, jsme byli informo-
vání již na začátku září. Uspěli jsme a naše žá-
dost putovala do Bruselu. Napjatě jsme čekali 
na výsledek. Povedlo se. Můžeme teď našim 
absolventům garantovat, že se svým diplo-
mem v kapse se nemusí bát vyjet do Evropy. 
A to je dobře. Je to další doklad toho, že naše 
škola patřičnou úroveň, která snese evropské 
měřítko, má. 

 
Text: pplk. RNDr. Antonín Müller, CSc.

Další běh Kurzu vyšších důstojníků slavnostně ukončen
Ve čtvrtek 31. ledna letošního 
roku se na půdě univerzitního 
Klubu uskutečnilo slavnostní 
vyřazení účastníků pětiměsíčního 
resortního kariérového Kurzu 
vyšších důstojníků (KVD). 
Celkem 24 příslušníků Armády 
ČR, Vojenského zpravodajství 
a Vojenské policie tak zakončilo 
další etapu ve zvyšování 
a rozšiřování svých profesních 
a velitelských schopností.

O tom, že absolvování kurzu není jed-
noduchou záležitostí, svědčí i samotná náplň 
kurzu, kterou musí účastníci během krátké 
pětiměsíční lhůty zvládnout. Kurz je rozdě-
len na teoretickou a praktickou část, přičemž 
hlavním cílem je získání znalostí, dovedností a 
reálných způsobilostí využitelných v následné 
praxi při výkonu předpokládaných budoucích 
funkcí. Teorie je zaměřena zejména na rozši-
řování znalostí důstojníků z oblastí vojenské 
strategie a operačního umění s důrazem na 
pochopení dějinných souvislostí a zkušeností 
z ozbrojených konfliktů.  Dále pak pochopení 
problematiky bezpečnostní a obranné politi-
ky, obranného plánování a porozumění systé-
mu velení a řízení Armády ČR a funkcí jeho 
jednotlivých prvků. 

Stěžejní součástí kurzu KVD je také cvi-
čení krizového plánování v rámci Evropské 
unie, zaměřené na procvičení a praktické vy-
užití získaných kompetencí příslušníků kurzu 
v práci štábu, v rámci nasazení mezinárodní-
ho uskupení s účastí sil Armády ČR. V rám-
ci skupinového cvičení tak nastává praktické 
uplatnění, procvičení a ověření dříve nabytých 
teoretických poznatků.

Ti z aktérů kurzu, kteří celou problema-
tiku zvládli a naplnili tak kodex vyššího dů-
stojníka, měli tu čest, převzít osvědčení o ab-
solutoriu přímo z rukou zástupce náčelníka 
Generálního štábu AČR generálmajora Ing. 
Bohuslava Dvořáka a rektora-velitele Univer-
zity obrany plukovníka prof. Ing. Bohuslava 
Přikryla, Ph.D. Slavnostního ceremoniálu se 
taktéž zúčastnili ředitel Sekce rozvoje druhů 
sil – operační sekce MO plukovník gšt. Mgr. 
Petr Milčický, zástupce náčelníka štábu Veli-
telství společných sil plukovník gšt. Ing. Alois 
Kadlčík, děkan Fakulty ekonomiky a manage-

mentu plukovník Ing. Vladan Holcner, Ph.D. a 
další vzácní hosté. 

Zástupce náčelníka Generálního štábu 
AČR generálmajor Bohuslav Dvořák a rektor-
-velitel Univerzity obrany plukovník Bohuslav 
Přikryl ve svých vystoupeních poukázali na 
potřebnost vzdělávání důstojnického sboru 
AČR, nutnost propojení teorie a praxe a na-
plňování etického kodexu vojáka. Poděkovali 
rovněž absolventům za aktivní přístup ke stu-
diu a ocenili za nejlepší výsledky plukovníka 
Ing. Zdeňka Klímu a majora Mgr. Václava 
Toffla.

Za absolventy poté promluvil plukov-
ník Zdeněk Klíma, který ve svém vystoupení 
poděkoval zejména pedagogickému sboru 
Univerzity obrany, ale i externím lektorům z 
Generálního štábu AČR za odborné vedení v 
průběhu kurzu. 

Text: Ing. Jiří Hanus, CSc.
Foto: kpt. Ing. Roman Hanzlík, Ph.D.
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ANGLIČTINA PRO LIST Y UO

Připravilo oddělení AJ, CJP

Key:
Using the internet: 1) sites; 2) on-line; 3) download; 4) chat room; 5) newsgroup; 6) web page.
Problems with computers: 1) hackers; 2) viruses; 3) bug; 4) crashed; 5) lost.
Using a computer: 1) memory; 2) terminals; 3) modem; 4) template; 5) toolbar; 6) word processor; 7) document; 8) database; 9) spreadsheets.
Computing verbs: 1D; 2A; 3G; 4E; 5B; 6C; 7F.
Source: English vocabulary organizer by Chris Gough. ISBN 1 899396 06 3
Picture taken from http://www.freedigitalphotos.net

Using the internet
Complete this extract from a guide to using the internet with the following words

         on-line              web page                      sites                 chat room                      download              newsgroup

The World Wide Web is made up of millions of (1) ________ created by anybody from multi-media corporations to ordinary people like 
you and me. On the web you can read (2) ________ newspapers or magazines; you can watch videos, (3) ________ music or buy anything 
from a CD to a holiday. You can go into a (4) ________ and talk to other people all over the world or join a (5) ________ for more serious 
debate. If you are really ambitious you might even like to try creating your own (6) _______ . Then you can show your holiday pictures to 
the whole world!

Problems with computers
Complete the text with the following words

 lost            viruses      hackers   crashed   bug

Everybody seems to be having problems with computers these days. Governments and big companies are worried about (1) ________ who 
find their way into their systems and read confidential information. They are even more worried about (2) ________ which can destroy 
their programs. It is not much better for ordinary people either. I bought a program myself last month and I suppose it must have had a (3) 
________ of some kind. My computer suddenly (4) ________ and I (5) ________ two hours´ work.

Using a computer
Complete the sentences with the following words

               toolbar           template  spreadsheets  terminals   document

        word processor           database      memory   modem

1 Most computers have enough ________ to store a vast amount of information.
2 The central computer in this office serves thirty-two ________ .
3 You cannot get onto the internet unless your computer has a ________ .
4 If you write a lot of similar letters, you can save a lot of time by using a ________.
5 It is usually quicker to use the icons on the ________ than to keep using the menu.
6 Many people only use their computer as a ________ . All they do is write letters and reports on it.
7 The three most important kinds of ________ that your PC can create are word processor, 
 database and spreadsheet.
8 We have a huge ________ with detailed information about all our customers.
9 The ________ save me a lot of time when I am doing the accounts.

Computing verbs
Match the verbs on the left with the phrases on the right

     1   insert       A   a back-up copy  
     2   make       B   an e-mail
     3   run        C   an icon
     4   surf        D   a CD
     5   send       E   the internet
     6   click on       F   part of the text
     7   highlight       G   a program
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ZE ZAHR ANIČÍ

Studenti FVZ na zkušené v USA

V  loňském roce získala trojice studentů 
studijního programu Vojenského všeobec-
ného lékařství možnost zúčastnit se stáže 
na prestižní americké klinice Mayo. 

Představení Mayo Clinic
 Mayo Clinic byla založena W. W. Mayo, 

který přišel do Rochesteru za občanské války 
v roce 1863 ošetřovat raněné vojáky. Jeho pra-
xe se poté natolik rozrostla, že na podnět před-
stavené matky Alfred Moes založil Saint Ma-
ry´s Hospital, která byla východiskem Mayo 
Clinic, jak ji známe dnes. Jedinečností této 
kliniky bylo předávání učení z  otce na  syny 
a spolupráce s řádovými sestrami, které se po-
dílely na ošetřování pacientů. Striktně dodržo-
valy morální zásady v  péči o  zdraví každého 
bez sociálního a rasového rozdílu. V letošním 
roce prezident USA B. Obama vyzdvihoval 
Mayo Clinic v  rámci zdravotnické reformy 
tzv. „Obama care“ jako zdravotnické zařízení 
s ukázkovou péčí.

  Jedná se o  pracoviště světového formá-
tu, které je hodnoceno jako 3. nejlepší v USA.  
Hlavní sídlo Mayo Clinic je v  Rochesteru, 
v  Minnesotě a  další dvě sesterské kliniky se 
nacházejí v Jacksonville na Floridě a ve Scott-
sdale/Phenixu v Arizoně. Pokud budeme po-
suzovat Mayo Clinic jako obchodní značku, 
tak se jedná o pracoviště, které je na trhu práce 
ceněné více než např. značka Nike. Hlavní my-
šlenkou této nemocnice jsou hesla: „The needs 
of the patient come first.“ Pacienti někdy na-
zývají Mayo Clinic pro svoji jedinečnost v pří-
stupu k  pacientům jako „The planet Mayo“. 
Vysvětlení je jednoduché, mají pocit, že tako-
vá ochota a vstřícnost může být pouze na jiné 
planetě rozhodně ne na  Zemi. Tento kolos 
zaměstnává 33 tisíc zaměstnanců a ošetří více 
než 1 milion pacientů ročně.

Právě zde se na  podkladě vědeckého vý-
zkumu zavádí do  světové medicínské praxe 
nové léky a  postupy. Není divu, když na  vý-
zkum věnuje klinika 40 % svého rozpočtu! 

Jejich úsilí se jim ale vrací. Jsou to právě i spo-
kojení pacienti, kteří darují peníze na  další 
rozvoj. Jako příklad lze uvést dar 80 mil. dola-
rů od Dana Abrahama na výstavbu luxusního 
fitness zařízení pro zaměstnance nebo 40 mil 
dolarů od  manželů Gondových na  výstavbu 
nové úchvatné hlavní budovy Mayo Clinic. 

Stážování studentů
V  každém akademickém roce umož-

ňuje Lékařská fakulta UK v  Hradci Králové 
ve spolupráci s profesorem Temesgenem, kte-
rý studoval v Praze, a nyní pracuje na klinice 
infekčních nemocí, vycestovat vybraným stu-
dentům na letní výzkumnou stáž do USA. Ces-
ta na Mayo Clinic je sice běh na dlouhou trať, 
ale rozhodně stojí za  to. Uchazeči musí projít 
tříkolovým výběrovým systémem. V loňském 
roce umožnila LF UK v HK vycestování 9 stu-
dentům – 5 pregraduálním, 3 postgraduálním 
studentům a  jednomu zahraničnímu studen-
tovi. Do systému výběrových kol se v loňském 
roce přihlásili i  studenti Fakulty vojenského 
zdravotnictví Univerzity obrany a  podařilo 
se jim uspět. Z  pěti studentů pregraduálního 
studia tak byli vysláni tři studenti z FVZ UO. 
Jednalo se o historicky první účast tří studentů 
Vojenského všeobecného lékařství – rtn. Jaro-
slav Chomič, rtn. Andrea Konvalinová ze 4. 
ročníku a čet. František Saňák z 3. ročníku. Fi-
nančně nám tuto stáž pomohla zaštítit LF UK 
v HK z Fondu Mobility a profesor Palička. 

22. června 2012 odletěla naše trojice 
do Rochesteru ve státě Minessota, USA do po-
klidného 100 tisícového městečka, kde zapo-
čala tříměsíční stáž. Město nás zaujalo hned 
v prvních minutách, jelikož jeho centrem není 
náměstí ani obchody, ale jsou to budovy ne-
mocnice. Hned po  jejich bocích stojí mnoho 
hotelů, ale turisty v  něm neočekávejte.  Jsou 
to právě pacienti, kteří využívají jejich služby, 
jelikož pobyt na lůžku v nemocnici je enorm-
ně nákladný – až 1000 USD na den!!  Všech-
ny budovy nemocnice i hotelů jsou vzájemně 

propojeny nadchody a podchody, takže pokud 
nemáte zájem celý den vyjít na slunce, tak ab-
solutně nemusíte. 

Každý jsme pracovali na  jiném oddělení 
a  věnovali se jinému projektu. Rtn. Andrea 
Konvalinová pracovala na  oddělení Critical 
care and pulmonary medicine pod vedením 
prof.  O. Gajic a  prof.  Guangxi Li, kde se za-
bývala zejména problematikou akutního re-
spiračního distress syndromu (ARDS). Jejím 
cílem bylo ve spolupráci s IT specialisty vyvi-
nout program, který poslouží pro posouzení 
možného vývoje tohoto syndromu u  daného 
pacienta a  také pro potencionální stanove-
ní jeho další prognózy. Nejprve bylo důležité 
do  programu vložit anatomii lidského těla, 
jednotlivé orgány a jejich umístění v organis-
mu, jakým způsobem spolu komunikují cévy 
a taktéž zapojení nervového systému. Násled-
ně bylo nutné zapracovat na  fyziologii, aneb 
jak tělo funguje a jaké má zákonitosti. V sou-
časné době se stále ještě pracuje na patofyzi-
ologii lidského těla a  teprve na  závěr budou 
do programu vložena klinická data.

Já jsem měl oproti ostatním účastní-
kům stáže určitou výhodu, protože mně byla 
prof.  Temesgenem již dopředu připravena 
stáž tzv. „na míru.“ Pracoval jsem na odděle-
ní Orthopaedic Surgery department – tissue 
engineering  laboratory, kterou vede prof. M. 
J. Yaszemski, jenž je mimochodem brig. gene-
rálem v zálohách  US Air Force a byl například 
velitelem americké polní nemocnice za 2. vál-
ky v  Iráku. Byla to moje první vědecká zku-
šenost, čehož jsem se malinko bál, ale rychle 
jsem se zapracoval. Pod vedením postgradu-
ální studentky Michelle Casper, jsem spolu-
pracoval na  projektu vývoje chrupavčité tká-
ně za použití hydrogelů a chondrocytů. Moje 
práce tedy spočívala hlavně v  osvojení labo-
ratorních technik (pěstování buněk, příprava 
hydrogelů, biochemické analýzy atd.). Kdy 
jedním z výstupů by měl být i vědecký článek. 
Prof. M. J. Yaszemski se pro mě stal v průběhu 
této stáže velkou osobností. Z jeho profesiona-
lity a ochoty poskytnout mi maximum z toho, 
co Mayo Clinic nabízí, jsem byl fascinován.  
Pouze díky němu jsem měl možnost také na-
hlédnout i  do  klinické praxe při vyšetřování 
pacientů a jednou mě vzal i k operaci na ope-
rační sál. Jako dárek z Moravy jsem mu přivezl 
dobré vínečko, ale opravdu upřímnou radost 
měl z  nášivky znaku FVZ. V  průběhu stáže 
jsem získal nejen odborné znalosti, ale naučil 
jsem se i více reálné týmové práci a time ma-
nagementu.  V tomto se máme ještě opravdu 
hodně co učit.

Posledním stážujícím byl čet. František 
Saňák, který byl ke své radosti pozván do Hu-
man Cellular Therapy Lab (laboratoř pro lid-
skou buněčnou terapii), jejíž hlavou je špičkový 
vědec a skvělý člověk v jedné osobě Dr. Al Dietz.

Společně se svým školitelem, jímž byl inte-
ligentní a přátelský Michael Deeds, František 
pracoval na  vývoji nových transplantačních 
postupů pro transplantační oddělení Mayo 
Clinic. Jeho úkolem bylo vypracovat proto-
kol a  zavést tak metodu zvanou „decellulari-
zation“, tzn. odstranění buněk z  tkáně dárce 
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a  získání tak jakéhosi lešení, které bude ná-
sledně osídleno buňkami příjemce. Ve  světě 
transplantační problematiky se jedná o vysoce 
efektivní a  elegantní způsob, jak se vyhnout 
imunologické rejekci transplantátu. 

Prakticky to pro něho znamenalo počá-
teční sběr informací, poté přípravu chemic-
kých roztoků, vypracování protokolu, design 
a  konstrukci bioreaktorů. Po  úspěšné první 
fázi pokračoval v chirurgickém získávání zví-
řecích orgánů a nakonec následovala samotná 
decellularizace. Díky projevené důvěře a rov-
nocennému přístupu měl možnost si prakticky 
osvojit spoustu věcí, včetně samotné chirurgie. 
Celý projekt je koncipován na 5 let a tak se jim 
úspěšně podařilo udělat pouze první, nicméně 
důležité kroky v běhu na dlouhou trať.

Podle Františkových slov je až neuvěřitel-
né, jak moc Mayo Clinic zdůrazňuje důležitost 
každého zaměstnance, ať už lékaře, technika, 
studenta, nebo uklízečky. Nejvíce ho zaujalo, 
že každá odpověď na vaši otázku začíná slovy: 
„Děkuji, to je velmi dobrý dotaz,…“ Ještě se 
divíte, že nás tohle místo tak okouzlilo?

V  průběhu pobytu jsme nevěnovali čas 
pouze našim vědeckým projektům. Jelikož 
se naskytovalo na  Mayo Clinic nepřeberné 
množství i jiných příležitostí ke vzdělání a my 
jsme chtěli čas strávený v USA využít naplno, 
tak jsme některé vyzkoušeli. Rozhodli jsme se 
například absolvovat místní kurz první pomo-
ci, který nás naučil nejen kardiopulmonální 
resuscitaci, ale také rozšířené první pomoci 
− dávkování život zachraňujících léků, použití 
automatického defibrilátoru a  zejména práci 
vedoucího zdravotnického týmu. Účastnili 
jsme se také konferencí s  novinkami v  da-
ném oboru, absolvovali výukové lekce a kur-
zy, které se vztahovali k  problematice našich 
projektů, ale nejen k  nim. Kupříkladu jsme 
v rámci jedné z obědových pauz měli možnost 

vyslechnout přednášku lékařky Polky Marie 
Siemionow z Cleveland Clinic, jíž se podaři-
la transplantace obličeje spolu s jejím týmem 
jako první na světě! 

Nicméně nejpřínosnější zkušenosti ply-
nuly z ochoty našich mentorů, kteří se k nám 
chovali jako k rovnocenným kolegům, a  tak-
též měli zájem nás naučit a ukázat vše, co bylo 
v  jejich silách. Naprosto seriozní a  profesio-
nální jednání, kdy se nikdo necítí jako cizinec 
a potkáte lidi z celého světa. Důraz je kladen 
na „team work“ ne individualismus, který po-
zorujeme v ČR. Američané jsou více otevření 
a přátelštější k cizím lidem, upřímně se mi ani 
nechtělo domů. V Česku by se mi asi určitě ne-
stalo, aby mi po měsíci někdo půjčoval svoje 
a přítelovi golfové hole, aby si dva čeští studen-
tíci mohli jít zahrát nebo dokonce vlastní auto, 

abychom si mohli zajet o  víkendu na  výlet. 
Celá stáž tak zejména díky osobnímu a vysoce 
profesionálnímu přístupu zaměstnanců Mayo 
Clinic proběhla v poklidu, zkrátka pohodová 
atmosféra.

Na  závěr lze jen konstatovat, že obdob-
nou stáž můžeme na  základě našich zkuše-
ností dalším studentům jen doporučit. Tyto 
tři měsíce byly pro nás neopakovatelné a po-
mohly nám rozšířit znalosti a dovednosti jak 
po profesně-odborné stránce, tak i po stránce 
jazykové a  v  neposlední řadě nám umožnily 
i porovnání různých stylů vedení a řízení pro-
fesionálních zdravotnických týmů.

Text a foto: rtn. Andrea Konvalinová,
 rtn. Jaroslav Chomič, 

čet. František Saňák
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Katedra ženijních technologií se zúčastnila štábního cvičení 

  Univerzita obrany na veletrhu IDET 2013

Štábní cvičení probíhalo 
ve dnech 15. a 16. října 2012 
u Vojenského geografického 
a hydrometeorologického úřadu 
(VGHMÚř) v Dobrušce. Jeho 
hlavním cílem bylo zvýšit 
připravenost a schopnost 
příslušníků úřadu plnit 
úkoly geografického 
a hydrometeorologického 
zabezpečení v krizových situacích
na základě požadavků specialistů
z Katedry ženijních technologií 
Univerzity obrany v Brně. 

Cvičení se aktivně zúčastnilo více než 30 
odborníků VGHMÚř a tři z Katedry ženijních 
technologií.

Štábní cvičení začalo 15. října 2012 úvod-
ním brífinkem, kde se velitelé osmi odborných 
skupin dozvěděli náměty cvičení a úkoly z 
nich vyplývající. Pro cvičící vojáky a občan-
ské zaměstnance byly připraveny celkem tři 
různé náměty. Prvním bylo zpracování geo-
detického zaměření povodní zničeného mos-

Ve dnech 22. až 24. května 2013 se na 
brněnském výstavišti uskuteční Mezinárod-
ní veletrh obranné a bezpečnostní techniky 
IDET 2013, který je jednou z největších svě-
tových přehlídek obranných technologií. Vy-
stavovatelé z 30 zemí představí své produkty 
zahraničním armádním delegacím a odbor-
níkům z celého světa. Již patnáct let je IDET 
evropskou jedničkou v oboru pro liché roky.

Univerzita obrany v rámci expozice resor-
tu Ministerstva obrany ČR v pavilonu P bude 
prezentovat vyvíjený robotický prostředek 
UGV pro taktické a monitorovací účely, expe-
rimentální vzorek bezdrátově řízené miniatur-

ní lafety osobních zbraní a software pro řešení 
operačně taktických úloh (Katedra vojenského 
managementu a taktiky FEM) a 3D vizualizační 
systém pro velitele a štáb brigády (Katedra ko-
munikačních a informačních systémů FVT).  

Součástí každého ročníku veletrhu je bo-
hatý doprovodný program, kde odborníci na 
obranné technologie diskutují o aktuálních 
tématech. Jeho hlavní částí je tradičně meziná-
rodní konference CATE pořádaná Univerzitou 
obrany. Ne jinak tomu bude i letos, kdy pod 
hlavičkou CATE 2013 proběhne ve dnech 22. 
až 24. května na brněnském výstavišti šest me-
zinárodních konferencí. Jsou to: Vojenské tech-

nologie 2013, Distanční vzdělávání, simulace 
a komunikace, Bezpečnost a ochrana infor-
mací, Armáda a znalostní společnost, Logis-
tika a ekologie v ozbrojených silách a Bezpeč-
nostní management a společnost. Konference 
jsou otevřeny jak členským zemím NATO, 
tak i partnerským zemím. Po odborné strán-
ce je CATE setkáním armádních specialistů, 
pedagogů vysokých škol, představitelů státní 
správy a zástupců obranného průmyslu. Vy-
sokou odbornou úroveň konference garantují 
katedry Univerzity obrany.

Text: Pavel Pazdera

tu s využitím výškopisných dat čtvrté a páté 
generace (DMR 4G a DMR 5G) a na základě 
těchto podkladů zpracovat projekt náhradní-
ho přemostění. Dalším námětem bylo grafické 
znázornění os přesunů ženijní techniky do po-
vodní zasažených oblastí, dle zadání Katedry 
ženijních technologií. Posledním námětem 
bylo mapování nově vybudované pozemní ko-
munikace pomocí mapovacího přijímače GPS 
(GEO XT).

V rámci štábního cvičení byla uskutečně-
na také webová videokonference řízená přímo 
z Dobrušky. Během této videokonference byli 
studenti učební skupiny 21-3 ŽT seznámeni s 

průběhem štábního cvičení. Podobné video-
konference realizované přes Informační portál 
ženijního vojska (www.ipzv.unob.cz) Katedra 
ženijních technologií využívá nejen pro studij-
ní účely, ale hlavně pro podporu nasazených 
ženijních jednotek již několik let. Studenti 
tak měli možnost dozvědět se nejen aktuální 
informace přímo z místa cvičení, ale zároveň 
byli seznámeni s moderními technologiemi 
využívanými na jejich katedře.

Dílčí výsledky odborných skupin byly 
průběžně prezentovány řediteli VGHMÚř 
plk. gšt. Ing. Marku Vaňkovi, který se zájmem 
sledoval počínání specialistů při plnění úkolů 
štábního cvičení. Náročnost úkolů dokladoval 
fakt, že některé odborné skupiny řešily úkoly 
až do pozdních večerních hodin. Na závěreč-
ném dokladu 16. října 2012 bylo konstatováno, 
že všechny stanovené úkoly štábního cvičení 
byly splněny. Cvičení potvrdilo bezproblémo-
vou spolupráci VGHMÚř a Katedry ženijních 
technologií při řešení krizových situací, vyu-
žitelnost nových výškopisných dat DMR 4G 
a DMR 5G při projektování náhradních pře-
mostění, využitelnost mapovacích přijímačů 
GEO XT pro rychlou aktualizaci dat DMÚ 
a v neposlední řadě některé výsledky cviče-
ní naznačily další možné oblasti spolupráce 
VGHMÚř a Katedry ženijních technologií. 
Spokojenost s průběhem a výsledky cviče-
ní vyjádřil nejen řídící cvičení pplk. Ing. Jiří 
Skladowski, ale i ředitel VGHMÚř Dobruška.

Text a foto: kpt. Ing. Jan Sobotka
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Až se zima zeptá, co jsi dělal v létě
Nejsem si jist, zda to přísloví 
je celé, každopádně pro 
bilancování studijních výsledků 
to platí stoprocentně. Vzhledem 
k ustanovení Studijního 
a zkušebního řádu, který v člán-
ku 15 umožňuje studentům, 
kteří do konce letního semestru 
získali alespoň 60 % 
požadovaných kreditů splnit 
zbývající část studijních 
povinností za letní semestr 
do čtyř týdnů po zahájení 
následujícího zimního semestru,
můžeme letní úspěchy 
či neúspěchy bilancovat 
až v zimě. Ona totiž tato 
magická hranice je prolomitelná 
(jak je dnes moderní říkat) 
a to hned ze dvou důvodů. 

Jednak v případě, kdy se v uvedeném ob-
dobí konají výcvikové kurzy, vojskové stáže či 
odborné praxe a pak v případě, kdy rektor vy-
užije svého „generálního pardonu“ a prodlou-
ží tomu, kdo měl tzv. „zvláštní důvody“ toto 
období až do konce zimního semestru.

A protože ten již skončil, můžeme bilan-
covat. Z  hlediska studijní úspěšnosti pro nás 
byly zajímavé tři uzlové body: první po ukon-
čení zkouškového období, druhý po ukončení 
letního semestru, což se časově kryje s ukon-
čením akademického roku a třetí po uplynutí 
onoho čtyřtýdenního období. 

Ten první uzlový bod nemá z  hlediska 
studentů žádnou váhu. Svědčí ale o jejich pří-
stupu ke studiu, schopnosti vyrovnat se s po-
vinnostmi v nejkratší možné době nebo i o je-
jich schopnostech vůbec. Každopádně pro 
pedagogický sbor a zejména pro vedení školy 
je dosažený výsledek v  tomto období víc než 
potěšitelný. Plných 90 % studentů již v tomto 
období překročilo hranici 60 % předepsaných 
kreditů a desetina z nich se vypořádala se svý-
mi studijními povinnostmi absolutně.

Pro vojenské studenty, jejichž výslednost 
studia nás zajímala zejména z  důvodu po-
slání školy, poslední změna − tedy zavedení 
druhého období výuky na dosažené studijní 
výsledky valného vlivu neměla. V tomto ob-
dobí, které bylo nově vytvořeno pro předmět 
„Vojensko-profesní příprava“ v  bakalářském 
studiu, studenti po dohodě velení školy a vý-
cvikového zařízení ve  Vyškově nebyli uvol-
ňováni na skládání zkoušek do Brna, protože 
by to výrazně narušovalo naplánovaný vojen-
ský výcvik a  v  období prázdnin standardně 
zkušební termíny vypisovány nejsou. Oněch  
10 % studentů, kterým se do ukončení zkouš-
kového období nepodařilo přehoupnout 
přes hranici 60 % získaných kreditů, zafini-
šovalo ve zbytku semestru, takže se studiem 

se s  koncem akademického roku rozloučilo 
pouze 5 studentů. Ostatní měli možnost se 
pokusit o  splnění letních studijních povin-
ností po zahájení nového školního roku. Cel-
kem jich bylo rovných 200.  Z nich do další-
ho akademického roku postoupilo 172, tedy  
86 %. Vyměřená měsíční lhůta tak byla do-
statečná pro drtivou většinu studentů. Těch 
zmíněných 172 hříšníků, kteří se první měsíc 
v novém akademickém roce ohlíželi zejména 
zpět, na  ten rok předchozí, se snad poučili 
a v zimním semestru se se svými studijními 
povinnostmi vyrovnali dříve. 

Situace je zachycena na  doprovodném 
grafu, pro přehlednost jen ve druhém a  tře-
tím uzlovém bodě, tedy v  těch, které tak 
říkajíc rozhodují o  bytí či nebytí studentů. 

S  barvičkami jsem si pohrál, každá katego-
rie studentů je má v jiném tónu, ale protože 
si nejsem jist, co dokáže tiskárna, tak vám 
prozradím, že zelené sloupce znázorňují stu-
denty FEM, modré FVT a  červené klasicky 
FVZ s posloupností bakaláři 1. ročník, baka-
láři 2. ročník a navazující magistři 1. ročník. 
Že navazující magistři na FVZ nejsou? Však 
červené sloupce jsou jen dva. Zahrnují oprav-
du jen bakaláře, protože výsledky studia lé-
kařů, probíhajícího ve spolupráci s Karlovou 
Univerzitou nebylo v  potřebných termínech 
k dispozici.

Text: pplk. RNDr. Antonín Müller, CSc.
vedoucí studijního oddělení

Foto: Zdeňka Dubová
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Odborná výuka studentů prvních ročníků na letecké základně v Přerově

Exkurze studentů v kunovických firmách 
Ve středu 28. listopadu 2012 
proběhla exkurze studentů 
prvního ročníku studijních oborů
„Letecká a raketová technika“ 
a „Letecké elektrotechnické 
systémy“ u firem Evektor 
a Aircraft Industries v Kunovicích.
Obě firmy jsou nástupnickými 
organizacemi původního 
československého podniku LET 
Kunovice a využívají 
areál kunovického letiště. 
Akce se uskutečnila v rámci 
výuky předmětu 
„Úvod do studia oboru“. 

Dne 28. listopadu 2012 
se v rámci předmětu „Úvod 
do studia oboru“ uskutečnila 
odborná výuka studentů 
prvních ročníků na Letecké 
základně Přerov. 

Organizace byla zabezpeče-
na Katedrou letectva ve  spolupráci 
s  příslušníky 23. LZ Přerov. Odbor-
ná výuka byla zaměřena na  historii  
23. letecké základny, možnosti letec-
ké techniky a plnění hlavních úkolů 
současnosti.

Zahájení odborné výuky provedl 
zástupce velitel 23. letecké základny 
plukovník  Ing.  Michal Kytlica, kte-
rý seznámil studenty s  její historií 
a  současnými úkoly. Dále proběhly 
ukázky na  jednotlivých odborných 
pracovištích v  přesně stanoveném 

pořadí. Nejprve proběhla statická ukázka 
vrtulníku Mi-171šm s  výkladem nrtm. Jiří-
ho Bělika, který seznámil studenty s  palub-
ními přístroji a  základní pilotáží vrtulníku. 
Prezentaci systému Řízení letového provozu 
předvedl absolvent naší Univerzity obrany 
mjr.  Ing.  Kamil Staščík. Dále následovala 
prezentace inženýrsko-leteckého zabezpeče-

ní majorem Jozefem Barcajem, prezentace 
dílen oprav kolové techniky kpt.  Martinem 
Loskotem a  praktická ukázka s  výkladem 
na Stanovišti objektivní kontroly npor. Libuší 
Mořkovskou. Poděkování patří též naší prů-
vodkyni npor. Evě Mráčkové, která zároveň 
vše zdokumentovala.

Studenti prvních ročníků ocenili zejména 
odbornou připravenost všech příslušní-
ků 23. letecké základny, kteří se podíleli 
na  jednotlivých ukázkách a  výkladech. 
Odborné zaměstnání tím přispělo k  mo-
tivaci studentů do  dalšího studia a  zcela 
jistě jim pomůže při překonávání překážek 
při zkouškách z  všeobecných předmětů, 
kdy se po  jejich absolvování mohou těšit 
na výuku na své mateřské katedře – Kated-
ře letectva.

 
Text: plk. v zál. 

doc. Ing. Miroslav Janošek, CSc. 
Foto: npor. Eva Mráčková, LZ Přerov

Vedoucím a  hlavním organizátorem akce 
byli Ing.  Juraj Hub, Ph.D.  a  Ing.  Václav Třís-
ka, Ph.D., oba z  Katedry letecké a  raketové 
techniky. V  první části exkurze jsme zavítali 
k firmě Evektor, která se zabývá (kromě řady 
dalších aktivit) výrobou ultralehkých (Eurost-
ar), malých sportovních (Sportstar), cestov-
ních (VUT100 Cobra) a  dopravních (EV-55 
Outback) letadel. Po  krátkém úvodním slovu 
Ing. Grebeníčka jsme měli možnost podívat se 
na  jednotlivá vývojová, měřicí a výrobní pra-
coviště firmy, včetně 3D scanneru pro snímání 
prostorových útvarů a  3D tisku pro kusovou 
výrobu plastových součástí. Největší zájem stu-
dentů však patřil přípravě, výrobě dílů a kom-
pletaci vyráběných typů letadel. Ve výrobních 
prostorách byl striktní zákaz fotografování, 
nicméně v  „showroomu“, tedy hale, ve  které 
hotová letadla čekají na  své odběratele, nám 
bylo povoleno pořídit několik obrázků. 

Druhá část exkurze (u  firmy Aircraft In-
dustries) začala asi dvacetiminutovou pre-
zentací historie a současnosti firmy. Firma se 
prezentuje moderními technologiemi tváření, 
obrábění, svařování a povrchových úprav, za-
jištěním údržby a oprav letounů L-410 Turbo-
let i jako zřizovatel Střední školy letecké, s.r.o., 
nicméně nosným programem je stále výroba 
L-410 dle přání zákazníka a inovace a moder-
nizace tohoto typu letounu. Poté celou skupinu 
převzal Ing.  Miroslav Pešák, dlouholetý pra-
covník jak podniku LET Kunovice, tak firmy 
Aircraft Industries a aktuálně vedoucí projek-
tu MOSTA (modernizace letounů L-410 pro 
zvýšení efektivnosti a ekonomie provozu). Pan 
Pešák nás provedl jednotlivými výrobními od-
děleními firmy a poutavým způsobem dokázal 
komentovat činnosti, které jsme mohli vidět, 
i  jednotlivé fáze výroby letadel typu L-410. 
Největšímu zájmu studentů se zřejmě těšila 

hala s  různými verzemi Turboletů, o kterých 
pan Pešák dokázal vyprávět zajímavé příběhy. 
Bohužel nám v  tomto případě nebylo umož-
něno pořídit nějaké zajímavé fotografie, ale to 
byl zřejmě jediný kaz na  jinak velmi zdařilé 
akci.

Exkurze u firem Evektor i Aircraft Indu-
stries umožnila studentům prvního ročníku 
nahlédnout do  výroby letadel, získat přehled 
o  moderních technologiích vývoje a  výroby 
a  konečně i  představu o  případném zaměst-
nání, které bylo oběma navštívenými firmami 
nabízeno. Pevně věříme, že toto praktické za-
městnání přiblížilo studentům prvního roč-
níku složitou problematiku vývoje a  výroby 
letadel a podpořilo jejich úsilí v dalším studiu.

Text: Ing. Juraj Hub, Ph.D., 
Ing. Václav Tříska, Ph.D., Ing. Jiří Pařízek, CSc.

Foto: Ing. Jiří Pařízek, CSc.
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Univerzita obrany na veletrhu Gaudeamus Praha 2013
Ve dnech 29. a 30. ledna 2013 se 
na výstavišti Praha Holešovice 
konal již šestý ročník evropského
veletrhu pomaturitního 
a celoživotního vzdělávání 
Gaudeamus Praha 2013. 
Na této akci určené pro 
středoškoláky a jejich rodiče 
nechyběla Univerzita obrany.

Veletrh se opět stal jedním z významných 
zdrojů informací pro studenty, kteří se roz-
hodují, kam po maturitě. Prezentovalo se zde 
na  156 univerzit, vysokých a  vyšších odbor-
ných škol, 220 fakult a bylo nabízeno více než 
3000 studijních oborů. Kromě domácích škol 
se představilo téměř 20 zahraničních univerzit 
a vysokých škol z deseti zemí světa.

Veletrh nabídl budoucím absolventům 
středních škol maximum možných informací 
o vysokoškolské přípravě na českých a zahra-
ničních školách. Tradičně byly součástí i do-
provodné programy napomáhající ulehčit, jis-
tě velmi složité, rozhodování studentů. K velké 
oblibě mezi uchazeči patřil zejména program 
s  názvem „Věda pro život“, který umožňuje 
budoucím studentům nahlédnout do  náplně 
studia a zajímavostí, které se mohou na dané 
škole naučit. Nechyběly ani přednášky vysta-
vujících škol a  institucí nabízejících pracovní 
příležitosti pro absolventy nebo doprovodný 

Studentské kluby Univerzity obrany
Vážení zaměstnanci a studenti, 
zajisté již někteří z vás 
zaregistrovali počátkem února
tohoto roku znovuotevření 
„kantýny“ v objektu Kounicova 44. 

Naší snahou bylo od základů změnit často 
kritizovaný, uživatelsky nekomfortní až ne-
moderní („out of date”) způsob poskytování 
občerstvení používaný v minulých letech.

Z  počátečních často rozdílných názorů 
na nové řešení nevyhovujícího stavu v posky-
tování občerstvení na UO se zrodila myšlenka 
na vytvoření studentských klubů, které nabíd-
nou svým uživatelům rozsáhlejší možnosti vy-
užití volného času. Myslím si, že hned první ná-
vštěva studentského klubu vás přesvědčí o tom, 
že byly učiněny „kroky“ správným směrem. 

První zatěžkávací zkoušku má již za sebou 
studentský klub Kounicova 44, který zahájil 
provoz 4. února 2013. Čeká zde na vás nejen 
kvalitní, rychlé a  cenově dostupné občerst-
vení s  nabídkou ve  studené i  teplé kuchyni, 
ale i  jistě příjemné a do  jisté míry komfortní 
posezení s možností zapůjčení denního tisku 
či sledování TV. Návštěvníkům studentského 
klubu bude také v dohledné době k dispozici 
bezdrátové připojení k  internetu přes Wi-Fi 
a zapůjčení tabletů. Věřím, že studentské klu-

by poskytnou zázemí pro neformální setkání 
v přátelském prostředí a postupně rozšíří svou 
nabídku i o další atraktivní služby. 

Svůj nezanedbatelný podíl na  úspěšném 
zahájení činnosti studentského klubu má zcela 
jistě i nový poskytovatel občerstvení ve student-
ských klubech UO – firma F & D corp. s. r. o. 

V současnosti jsou dokončovány poslední 
stavební úpravy rozšířených prostorů v příze-
mí objektu Kounicova 65, v kterých je pláno-
váno provozování dalšího studentského klubu 
UO s  předpokládaným otevřením dnem 1. 
března, respektive 4. března 2013.  

Další „oáza“ odpočinku i zábavy zejména 
pro studenty UO je připravována k  otevření 
v měsíci březnu 2013 v přízemí objektu Inter-
nátu Chodská 17. Jsem přesvědčen, že tento 

studentský klub svojí rozšířenou nabídkou 
občerstvení, např. teplých snídaní, minutek 
apod., včetně dalších „atrakcí“ (TV, kulečník, 
šipky) vyvolá nejen pozornost, ale také spoko-
jenost u všech svých návštěvníků. 

Závěrem bych vás rád všechny pozval 
k  návštěvě studentských klubů UO. Provozní 
doba studentských klubů Kounicova 44 a  65 
je a bude od 6.30 hod do 15.00 hod. Provoz-
ní doba studentského klubu Chodská 17 bude 
upřesněna a oznámena později. Budu také rád, 
když mi své pozitivní i negativní zkušenosti či 
připomínky k provozování studentských klubů 
UO sdělíte na e-mail: pavel.kucera@unob.cz. 

Text: pplk. Ing. Pavel Kučera
Foto: Pavel Pazdera

program pod názvem 
Tailor-made Study 
Abroad, který je za-
měřen na  podporu 
studia v  zahraničí 
a jehož cílem je na zá-
kladě individuálních 
požadavků studentů 
sestavit na  míru šitou 
nabídku studia v  za-
hraničí.

Studenti, vojáci 
z  povolání, zastupu-
jící jednotlivé fakulty 
Univerzity obrany, 
zde poskytovali ucha-
zečům informace 
o  jednotlivých studij-
ních oborech, náplni 
studia, podmínkách 
přijímacího říze-
ní na  akademický rok 2013/2014, specifika 
vztahující se ke studiu na této jediné vojenské 
vysoké škole v České republice a spoustu dal-
ších, pro zájemce jistě velmi důležitých sdě-
lení. Někteří návštěvníci, kteří slyšeli o Uni-
verzitě obrany poprvé, byli nabídkou studia, 
ať už vojenského nebo civilního, mile pře-
kvapeni. O tom, že zájem o studium na naší 
univerzitě je značný, svědčí i fakt, že několik 
zájemců využilo služeb příslušníka oddělení 
náboru Krajského vojenského velitelství Pra-
ha – Středočeský kraj, který zde zájemcům 
o  vojenské studium a  profesionální službu 

v Armádě ČR přiblížil administrativní proces 
nutný k povolání uchazeče do služebního po-
měru vojáka z povolání.

Po oba dva dny bylo vidět, že zájem studen-
tů je markantní a v pavilonech D a E, ve kte-
rých akce probíhala, se vystřídalo přes 8000 ná-
vštěvníků. Největší poptávka ze strany studentů 
byla zejména o studium jazyků, ekonomických 
a zdravotních oborů, převážně v bakalářských 
studijních programech. S radostí jsme tak od-
povídali na jednu otázku za druhou. 

Text a foto: kpt. Ing. Roman Hanzlík, Ph.D.
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Univerzita obrany přilákala další zájemce o studium

Den otevřených dveří na Fakultě vojenského zdravotnictví 

Ve čtvrtek 10. ledna letošního 
roku se dveře Univerzity obrany 
otevřely všem středoškolákům 
zajímajícím se o studium 
na této škole. Posluchárny 
i areál brněnských kasáren na 
Šumavské ulici zaplnily stovky 
uchazečů. Možnosti studia zde 
prezentovaly Fakulta ekonomiky 
a managementu a Fakulta 
vojenských technologií. 

Její představitelé a vedoucí kateder profi-
lových odborností poskytli zájemcům o  stu-
dium základní informace o  fakultách, ote-
víraných studijních programech a  oborech, 
uplatnění absolventů, zabezpečení studentů 
a přijímacím řízení.

Na  den otevřených dveří, který na  této 
škole probíhá tradičně v lednu a v prosinci ka-
ždým rokem, přišli jak studenti středních škol, 
tak i  jejich rodiče a  přátelé, aby se seznámili 
nejenom s možnostmi studia, ale také s pro-
středím školy. Potvrzuje to také středoškolačka 
Alena Vránová z Pardubic, jejíž rodiče se prá-
vě chystali prohlédnout si ubytovny studentů. 
Ta se zajímá o studium na Fakultě ekonomiky 
a  managementu, a  protože nemá jasno, jaký 
obor by chtěla studovat, od  Dne otevřených 
dveří očekává, že se konečně rozhodne.

Uchazeči o  studium, kteří se v  průběhu 
Dne otevřených dveří rozhodli podat přihláš-
ku k vojenskému studiu na Univerzitě obrany, 
mohli využít na místě také pomoci profesní-
ho poradce z Krajských vojenských velitelství 

Brno, Jihlava, Olomouc a Ostrava. Této mož-
nosti využil také Pavel Hlinovský studující 1. 
ročník civilního studia na Fakultě vojenských 
technologií Univerzity obrany obor zbraně 
a munice. „Hlásím se na stejný obor, ale uchá-
zím se o vojenské studium. Od mala obdivu-
ji vojáky a  chtěl bych se stát jedním z  nich,“ 
říká student, který má doma nachystanou už 
vlastní uniformu a aktivně se věnuje Military 
airsoftu, což je druh vojenského sportu po-
dobnému paintballu.

O  vojenské studium je zájem velký. Lá-
kadlem pro uchazeče je totiž nejenom atrak-
tivita některých oborů, ale také zajištění prá-
ce po škole, plat v průběhu studia a vojenské 
prostředí. Tohle také, kromě vztahu k vojen-

ství, často uvádějí uchazeči, jež zavítají na Dny 
otevřených dveří. Myslí si to také gymnazista 
z Přerova, který neuvedl své jméno: „To že by 
rodiče nemuseli platit za  mé studium je jed-
ním z  nejdůležitějších motivačních impulzů. 
Ale lhal bych, kdyby nedodal, že ve  výběru 
této školy cítím také dobrodružství.“

Součástí nabídky studia na  Univerzitě 
obrany byl také doprovodný program, v rámci 
kterého předvedli bojové ukázky studenti Uni-
verzity obrany z  akční skupiny COMMAN-
DOS a  MUSADO MCS. Na  prezentaci naší 
školy nechyběl ani pravý vojenský guláš, který 
byl pro některé návštěvníky univerzity milým 
překvapením. 

Text a foto: Zdeňka Dubová

V  sobotu 12. ledna 2013 pořádala Fa-
kulta vojenského zdravotnictví Univerzity 
obrany (FVZ UO) ve  spolupráci s  Lékař-
skou fakultou UK v Hradci Králové (LF UK) 
a  Farmaceutickou fakultou UK v  Hradci 
Králové (FaF UK) již tradiční den otevře-
ných dveří pro potencionální zájemce o stu-
dium na této fakultě.  

V letošním akademickém roce se jednalo 
již o druhý termín dne otevřených dveří, kdy 
první termín se realizoval jednotně pro celou 
Univerzitu obrany 6. prosince 2012. Přestože 
v sobotu začalo mírně mrazivé počasí a záro-
veň probíhal i „prezidentský volební víkend“, 
našlo si cestu do Hradce Králové na tuto vo-
jenskou fakultu více než 200 účastníků.

V  dopoledním i  odpoledním bloku byly 
naplánovány základní prezentace o  fakultě, 
diskuze s vedením FVZ UO, zástupci partner-
ských fakult (LF UK a FaF UK) i se stávajícími 
studenty a  nově i  se zástupci Unie studentů 
a přátel FVZ UO a následně i exkurze na vy-
braná pracoviště. V  průběhu úvodních pre-
zentací byli zájemci seznámeni s  možnostmi 
studia na naší škole i s podmínkami přijíma-
cího řízení na jednotlivé obory a podmínkami 
vstupu do AČR. V následné diskuzi byly vel-

mi otevřené dotazy nejen na vlastní studium 
na  fakultě, ale i  na  následné profesní uplat-
nění, závazky vůči armádě a případnou mož-
nost či nutnost účasti v zahraničních misích. 
Samostatným okruhem otázek byla oblast ná-
ročnosti základního výcviku před nástupem 
na Univerzitu obrany a reálnost využití volné-
ho času či největší úskalí při studiu. 

Následnou exkurzi po vybraných pracovi-
štích fakulty a zabezpečovali na vysoké odbor-
né úrovni pracovníci jednotlivých kateder, ale 
skupiny zájemců při přesunech mezi těmito 
pracovišti doprovázeli studenti jednotlivých 
studijních programů FVZ, kteří v rámci uká-
zek následně prezentovali i  vlastní ubytovací 

prostory. Přesuny mezi jednotlivými praco-
višti byly využívány k  pokračovaní diskuze 
a k získávání doplňujících informací a názorů 
od jednotlivých studentů.

S  potěšením lze konstatovat, že den ote-
vřených dveří na  Fakultě vojenského zdra-
votnictví UO se letos vydařil. Úspěšnost nelze 
měřit jen vysokým počtem účastníků této 
akce, ale i spokojeností potencionálních ucha-
zečů. Z více míst bylo při odchodu slyšet, že 
nejen podmínky studia na naší škole, ale i bez-
problémové a  zajímavé představení fakulty 
na tomto dni otevřených dveří jsou motivem 
k podání přihlášky na naši fakultu. 26 vyplně-
ných a přímo podaných přihlášek v připrave-
né počítačové učebně, kde byla zabezpečena 
i  účast příslušníků Krajského vojenského ve-
litelství pro nutné potvrzení registrace, svědčí 
o vysoké míře naplnění účelu dne otevřených 
dveří FVZ UO.  Pevně věříme, že i díky vyda-
řenému dni otevřených dveří se nám v letoš-
ním roce podaří zachovat stoupající trend po-
čtu uchazečů o studium na Fakultě vojenského 
zdravotnictví Univerzity obrany.

Text: plk. Ing. Miroslav Procházka, Ph.D.
Foto: Lenka Hrdličková
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Pomáháme vytvářet arménský vojenský vzdělávací systém
V květnu loňského roku
proběhla zahraniční cesta 
děkana Fakulty ekonomiky 
a managementu Univerzity 
obrany plk. Ing. Vladana 
Holcnera, Ph.D. do arménského
Jerevanu, aby zde jako člen 
pracovního týmu programu 
NATO DEEP (Defence Education
Enhancement Programme) 
podpořil transformaci 
vojenského vzdělávacího systému.

Jeho podstata spočívá v přiblížení se stan-
dardům společného evropského vzdělávacího 
prostoru a  standardům běžně uplatňovaným 
v členských státech NATO. 

Arménský vojenský vzdělávací systém 
prochází zásadním přerodem. Po  vytvoření 
čtyřletého bakalářského studijního programu 
pro budoucí nižší důstojníky připravuje ar-
ménské ministerstvo obrany navazující magi-
sterský studijní program, který bude koncipo-
ván v souladu s principy Boloňského procesu 
a  zároveň bude zahrnovat vojensko-profesní 
prvky orientované především na  přípravu 
budoucích velitelů brigád či pluků. Souběžně 
probíhá také příprava projektu ohledně vy-
tvoření profesionálního praporčického sboru. 
Program NATO DEEP představuje nástroj, je-
hož prostřednictvím NATO usiluje o podporu 
rozvoje kvalitních vzdělávacích a výcvikových 
systémů partnerských států. Díky tomuto pro-
gramu se tak naskýtá možnost budovat vzá-
jemnou důvěru a porozumění mezi členskými 
a partnerskými státy. 

Abychom se dozvěděli více o tom, jakým 
způsobem se na těchto aktivitách podílí Uni-
verzita obrany, obrátili jsme se s našimi dotazy 
na děkana Fakulty ekonomiky a managemen-
tu plk. Ing. Vladana Holcnera, Ph.D. 

Patřila vaše květnová návštěva v Jereva-
nu k  jakémusi prvnímu zapojení Univerzity 
obrany do aktivit NATO DEEP?

Rozhodně nikoliv. Příslušníci Univerzity 
obrany, respektive Fakulty ekonomiky a man-
agementu, se již třetím rokem podílejí na ak-
tivitách ve  prospěch čtyř partnerských zemí, 
jmenovitě Arménie, Ázerbájdžánu, Gruzie 
a Moldavska. Zapojení příslušníků Univerzity 
obrany vychází z požadavku Sekce pro politic-
ké záležitosti a mezinárodní politiku NATO.

Kolik příslušníků Fakulty ekonomiky 
a managementu se podílí na tomto programu?

Jelikož při spolupráci s  partnerskými ze-
měmi sehrávají velmi významnou, mnohdy 
i rozhodující roli osobní vazby a vzájemná dů-
věra, pro každou z  těchto partnerských zemí 
je vyčleněna kontaktní osoba, která se účastní 
větší části jednání a zároveň zprostředkovává 
komunikaci a podporu na úrovni konkrétních 
oblastí, např. jednotlivých studijních oborů 
nebo předmětů. Směrem k  Arménii plním 

tuto úlohu já, směrem ke Gruzii a Moldavsku 
pplk.  Ing.  Pavel Foltin, Ph.D., proděkan naší 
fakulty, a  směrem k  Ázerbájdžánu Ing.  Pavel 
Zůna. MSS., Ph.D., vedoucí Katedry celoživot-
ního vzdělávání. Na úrovni jednotlivých oborů 
nebo studijních předmětů se pak na aktivitách 
NATO DEEP podílí poměrně velké množství 
akademických pracovníků fakulty, kdy je po-
skytována metodická pomoc při vymezování 
příslušných výstupů z  učení, utváření studij-
ních předmětů a bloků studia, např. v oblasti 
bezpečnostní politiky, managementu, logistic-
ké podpory, ekonomiky obrany státu, aj.

Univerzita obrany je jedinou součástí re-
sortu Ministerstva obrany, která je zapojena 
do aktivit NATO DEEP?

Univerzita obrany se zaměřuje zcela lo-
gicky na  podporu v  oblasti akreditované-
ho vysokoškolského vojenského vzdělávání 
a  vzdělávání vyšších důstojníků. Vedle toho 
na aktivitách NATO DEEP participuje např. 
Ústav jazykové přípravy v  oblasti výuky ci-
zích jazyků nebo Sekce personální Minister-
stva obrany v oblasti přípravy praporčického 
sboru.

Tyto aktivity financuje podle informa-
cí, které mám od vás k dispozici, NATO. Jak 
aliance i partnerské státy vnímají podporu ze 
strany české vojenské vysoké školy?

Ze strany aliance je vnímání veskrze po-
zitivní. Limitem obdobných aktivit programu 
DEEP jsou právě vhodní experti ze vzděláva-
cích institucí členských států. To platí dvojná-
sob pro zapojení expertů z těch členských stá-
tů, které prošly v posledních 20 letech zásadní 
transformací a které tak partnerským zemím 
mohou předávat z této transformace odvozené 
zkušenosti a poznatky. Uznání za tyto aktivi-
ty bylo Univerzitě obrany ze strany Bruselu 
opakovaně oficiálně deklarováno vrcholnými 
představiteli NATO směrem k  příslušnému 
náměstkovi ministra obrany České republiky. 
Vnímání ze strany partnerských států mohu 

hodnotit rovněž jako pozitivní. Dobré výsled-
ky se opírají na jednu stranu o kvalitní přípra-
vu a  dobrou práci odváděnou jak na  úrovni 
kontaktních osob pro jednotlivé státy, tak 
i  dalších zapojených akademických pracov-
níků. Na straně druhé je spojeno i  s dobrým 
jménem a  pozitivním vnímáním, kterému se 
Česká republika v těchto partnerských zemích 
těší. To mne přirozeně velmi těší a  naplňuje 
pocitem hrdosti, zároveň však vnímám z  to-
hoto zjištění vyplývající závazek dobré jméno 
našeho státu i školy neposkvrnit, ale naopak, 
usilovat o jeho povýšení.

Spatřujete v  zapojení fakulty do  aktivit 
programu DEEP nějaké přínosy i pro Univer-
zitu obrany?

Především je třeba uvést skutečnost, že 
práce odváděná ve  prospěch partnerských 
států v  rámci programu DEEP představuje 
příspěvek České republiky k  naplňování cílů 
aliance. Z  pohledu naší školy spatřuji hlavní 
přínos v samotném zapojení našich akademic-
kých pracovníků. Ti jsou nuceni kriticky hod-
notit naše dosavadní přístupy, konfrontovat je 
s  přístupy uplatňovanými jinými členskými 
státy, ať již těmi, které lze označit za více tra-
diční, nebo těmi, které se součástí NATO staly 
poměrně nedávno.

 Jak bude spolupráce s Arménií a dalšími 
zeměmi pokračovat v budoucnu?

Aktivity NATO DEEP jsou každoročně 
upřesňovány na  základě požadavku partner-
ských států a  možností NATO i  zapojených 
členských států. V této době plánovací proces 
právě probíhá. Lze předpokládat, že aktivity 
z uplynulého období budou kontinuálně nava-
zovat i v roce 2013, zejména směrem k Armé-
nii, Ázerbájdžánu a Gruzii. Existuje i možnost, 
že budeme ze strany NATO osloveni o rozšíře-
ní aktivit i na některé další partnerské země.

Ptala se: rtn. Bc. Jiřina Polcrová
Foto: archiv plk. Ing. Vladana Holcnera, Ph.D.
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Jako studentu Fakulty vojenských
technologií prvního ročníku 
magisterské nástavby 
na Univerzitě obrany se mi 
dostalo možnosti vycestovat 
v rámci programu Erasmus do 
Velké Británie k ročnímu studiu 
v akademickém roce 2012/2013 
na Cranfield University. Cílem 
mé cesty je předpokládaný zisk 
akademického titulu MSc bez 
přerušení studia na Univerzitě 
obrany v oboru Bojová 
a speciální vozidla.

O možnosti studia ve Velké Británii jsem 
se prvně dozvěděl od podplukovníka doc. Ing. 
Davida Vališe, Ph.D., a tím pro mě začal kolo-
toč událostí podmiňující mé vyslání. Na jedné 
straně stály povinnosti vyplívající ze vztahu k 
Univerzitě obrany, kdy bylo nutné podat při-
hlášku do výběrového řízení v rámci progra-

mu Erasmus. Na základě kladného výsledku 
bylo možno podat požadavek na zahraniční 
cestu a zároveň se domluvit s vyučujícími na 
alternativních možnostech plnění domácích 
studijních povinností. Na druhé straně  stály 
povinnosti vyplívající ze vztahu k Cranfield 
University, kdy bylo nutno podat přihlášku do 
zvoleného studijního oboru, prokázat odpoví-
dající jazykové znalosti a zajistit si ubytování. 

V rámci výběru studijního oboru jsem 
byl limitován nabídkou kurzů Manufacturing 
department, jež má s mojí kmenovou kated-
rou (Katedra bojových a speciálních vozidel) 
navázané vztahy. Má volba nakonec padla na 
studijní program Engineering and Manage-
ment of Manufacturing Systems (EMMS). 
Jelikož Cranfield Univerzity neuznává jazyko-
vou zkoušku STANAG, musel jsem své znalos-
ti prokázat v rámci telefonického rozhovoru. 
S ubytováním na koleji jsem bohužel nebyl 
úspěšný a tak jsem si musel zajistit alternativ-
ní ubytování v nedaleké vesnici. Nakonec se 
podařilo všechny potřebné záležitosti kladně 
vyřídit a 28. 9. 2012 jsem se již na místě zapsal 
ke studiu na Cranfield University. 

Studijní program EMMS má za cíl přípra-
vu vedoucích pracovníků 
výrobních podniků. Což 
oproti mému původní-
mu studijnímu zaměření 
přináší nové předměty 
a spoustu nových ob-
lastí, avšak objevuje se i 
množství spojitostí. Ať už 
z oblasti zásobování a lo-
gistiky, spolehlivosti, tak 
i oblasti řízení lidských 
zdrojů. 

Samotná forma studia 
se značně odlišuje od té, 
na niž jsem byl zvyklý z 
České republiky. Studium 
je rozděleno do tří hlav-
ních bloků – výuky, sku-
pinového projektu a indi-
viduální diplomové práce. 

Zatím jsem měl možnost okusit pouze blok 
výuky, ale i tak se již nabízejí mnohá srov-
nání. Výuka je koncipována formou modulů 
(předmětů), kdy každému modulu je věnován 
týden intenzivní výuky – denně od 9 ráno do 
půl 6 večer a to z velké většiny formou předná-
šek. Polovina modulů je zakončena písemnou 
zkouškou na otevřené otázky, druhá polovina 
vyžaduje sepsání eseje na zadaný problém v 
rozsahu 5000 slov.

Hodnocení náročnosti studia je pak velmi 
ošemetné. Z mého pohledu samotná vyučova-
ná látka je v porovnání s výukou na Univerzitě 
obrany jednodušší. Avšak kombinace časové 
náročnosti, cizího jazyka, formy a přísnosti 
známkování, i pouze jediný pokus u zkoušky 
pro všechny studijní povinnosti, činí studium 
na Cranfield Univerzity značně náročnější. 

Pobyt v zahraničí mi zatím přinesl spoustu 
nových zkušeností a vědomostí, rovněž množ-
ství nových přátel, kompletní samostatnost i 
možnosti zlepšovat jazykové dovednosti. Cel-
kově jsem na Cranfield Univerzity velmi spo-
kojen a jsem vděčný, že mi je dána možnost 
zde studovat. Před sebou mám již poslední tý-
den v bloku výuky, kdy hned po jeho skončení 
následuje blok se zadáním skupinového pro-
jektu. Z hlediska studijních výsledků postupu-
ji úspěšně kupředu a udělám vše pro to, aby 
tomu tak bylo rovněž nadále až do úspěšného 
ukončení studia.

Text a foto: rtn. Bc. František Chuděj

 Moje studium na Cranfield University ve Velké Británii 
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Nové poznatky k českým vojenským dějinám z Freiburku

Freiburg im Breisgau, centrum 
Bádenska, je na německé 
poměry v řadě ohledů typickým 
městem. Jak svou velikostí, 
neboť má přes dvě stě tisíc 
obyvatel, tak svou architekturou. 

Pečlivě udržované staré centrum města 
lemuje výstavný „ring“ a za ním se nachází 
novostavby a průmyslové čtvrti. Částečně se 
podobá Brnu, především svou dispozicí. 

V těsné blízkosti centra se totiž tyčí přes sto 
metrů vysoký kopec, Schlossberg, který skýtá 
pohled na celé město. A na něm byla ve druhé 
polovině 17. století postavena bastionová pev-
nost. Jejím autorem nebyl nikdo jiný, než pro-
slulý francouzský stavitel pevností, markýz de 
Vauban. Avšak na rozdíl od Brna freiburskou 
pevnost dnes připomíná již jen pamětní deska.

V jednom ohledu je však město výjimečné. 
V průmyslové čtvrti Vauban (shoda se jmé-
nem francouzského stavitele není náhodná) 
se nachází vojenské oddělení, „Militärarchiv“, 
německého Spolkového archivu. Pro badatele 
je vyhrazena vcelku nevzhledná dvoupatrová 
budova. Estetický nedostatek však nahrazuje 
skutečnost, že uvnitř lze získat řadu jedineč-
ných informací. Proto počátkem prosince 
podnikl pracovník Katedry řízení lidských 
zdrojů zahraniční cestu s cílem vypátrat, zda 
a jaký archivní materiál vztahující se k českým 
vojenským dějinám druhé světové války se zde 

nachází. Bylo zjištěno, že písemnosti německé 
armády jsou dochovány zpravidla do poloviny 
roku 1944, a to ještě neúplně. Navíc, na rozdíl 
např. od českých nebo britských poměrů, je ve 
Spolkovém archivu zakázáno pořizovat vlastní 
fotokopie. Rychlost výzkumu se tak výrazně 
snižuje. Pozornost byla proto věnována vý-
hradně jediné události a to bitvě u Sokolova. 
V tomto případě je nutno uvést, že množství 
archivního materiálu předčilo očekávání. Ob-
zvláště cenné se ukázaly být situační mapy, 
které den za dnem zachycovaly postavení ně-
meckých vojenských jednotek. Z nich je zře-
telně patrné zhoršující se strategické postavení 
československého praporu u Sokolova; v době, 
kdy velitel jednotky Ludvík Svoboda rozhodl 
o ústupu, nacházely se divize SS již hluboko v 
sovětském operačním prostoru. Archiv nabízí 
badatelům možnost nechat za úplatu některé 
dokumenty okopírovat. Jejich zhotovení však 
nějaký čas trvá a krátký čas pracovní cesty ne-
umožnil zadat jejich objednávku.

Nicméně i tak byla zjištěna řada nových 
poznatků. Jako příklad lze uvést alespoň je-
den. Výzkum především umožnil definitivně 
odpovědět na otázku, proti komu vlastně Če-
choslováci bojovali. Jejich protivníkem byly 
jednotky 6. tankové divize, konkrétně bojové 
uskupení „Unrein“, pojmenované tak po svém 
veliteli pplk. Martinu Unreinovi. Uskupení se 
skládalo z 11. tankového pluku, prvního pra-
poru 76. tankového pluku, druhého praporu 
114. pluku tankových granátníků a 6. motori-
zovaného praporu.

Průzkum archiválií k bitvě u Sokolo-
va současně poukázal na vědecký potenciál 
Spolkového archivu pro české vojenské ději-
ny, který dosud čeká na své využití. Obdobný 
postup lze totiž uplatnit i při výzkumu dalších 
bojových střetnutí československých jednotek 
a odpovědět na řadu dosud neobjasněných 
otázek.

Text a foto: Mgr. Aleš Binar
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Jak je to s tělesnou přípravou občanských zaměstnanců
Přestože občanští zaměstnanci 
mají více jak půl roku možnost 
si v rámci pracovní doby 
zvyšovat či alespoň udržovat 
svoji tělesnou kondici, stále 
přetrvává řada nejasností 
ohledně této nové zaměstnanecké
výhody. Proto tento článek 
přináší základní informace 
o tom, kdy a za jakých podmínek 
mohou občanští zaměstnanci 
tělesnou přípravu využívat.

Právní základ pro tělesnou přípravu ob-
čanských zaměstnanců (dále jen „tělesná pří-
prava“) představuje ustanovení čl. 6 odst. 2 
Kolektivní smlouvy uzavřené mezi Základní 
organizací Českomoravského odborového 
svazu civilních zaměstnanců armády na Uni-
verzitě obrany a Univerzitou obrany podle kte-
rého „Zaměstnavatel umožní zaměstnancům, 
pokud tomu nebrání vážné provozní důvody 
na straně zaměstnavatele, aby se mohli za úče-
lem upevnění jejich tělesné zdatnosti účastnit 
tělesné přípravy v rozsahu 2 hodiny týdně, a to 
zejména ve sportovních zařízeních zaměstna-
vatele umístěných v Brně; tato doba se pova-
žuje za výkon práce. Hodiny tělesné přípravy 
nelze za  jednotlivé týdny sčítat. Způsob rea-
lizace tělesné přípravy zaměstnanců stanoví 
zaměstnavatel v organizačním rozkaze rektora 
UO. Účast zaměstnance na  tělesné přípravě 
schvaluje příslušný vedoucí zaměstnanec.“

Z  výše uvedeného ustanovení „útvarové“ 
kolektivní smlouvy vyplývají následující sku-
tečnosti:

a) tělesná příprava je zaměstnanecká vý-
hoda smluvně zajištěná odborovou organizací 
pro občanské zaměstnance Univerzity obra-
ny, jejichž pravidelné pracoviště je v posádce 
Brno,

b) tělesná příprava je dobrovolná (záleží 
tedy na každém občanském zaměstnanci, zda 
tuto možnost využije či nikoliv), má zcela jiný 
charakter než měla dřívější tělesná příprava 
(není s ní např. spojená povinnost podrobit se 
přezkoušení), a nelze ji zaměňovat se služební 
tělovýchovou vojáků z povolání,

c) jedinou, nikoli však dlouhodobou nebo 
trvalou, překážkou pro využívání tělesné pří-
pravy mohou být vážné provozní důvody 
na straně zaměstnavatele; situaci, zda na kon-
krétním pracovišti existují v daném momentě 
vážné provozní důvody, posuzuje příslušný 
vedoucí zaměstnanec (např. vedoucí skupiny, 
referátu, oddělení nebo katedry), jenž na  zá-
kladě výsledku posouzení situace schválí, 
resp. neschválí účast občanského zaměstnance 
na tělesné přípravě,

d) tělesná příprava slouží výlučně k upevňo-
vání tělesné zdatnosti občanských zaměstnanců 

(není možné ji tedy využívat k  jiným účelům, 
na které se např. poskytuje pracovní volno),

e) rozsah tělesné přípravy činí (nejvýše) 2 
hodiny týdně, přičemž hodiny tělesné přípra-
vy nelze za jednotlivé týdny sčítat; do uvede-
ného rozsahu tělesné přípravy se započítává 
doba strávena na  cestě na  sportoviště a  zpět 
na  pracoviště (pokud se nejedná o  tělesnou 
přípravu na  začátku nebo na  konci pracovní 
směny),

f) tělesná příprava se uskutečňuje přede-
vším ve  sportovních zařízeních Univerzity 
obrany umístěných v Brně, což však nezname-
ná, že v případě potřeby nemůže občanský za-
městnanec využívat i  jiná sportovní zařízení, 
např. krytý plavecký bazén nebo spinningové 
centrum,

g) doba tělesné přípravy se považuje 
za  výkon práce, a  proto se v  jejím průběhu 
na občanského zaměstnance vztahují přísluš-
né pracovně-právní předpisy, jakož i příslušné 
vnitřní předpisy zaměstnavatele,

h) způsob realizace (podrobnější úpravu) 
tělesné přípravy stanoví zaměstnavatel a zve-
řejní ji v  organizačním rozkaze rektora Uni-
verzity obrany.

Zaměstnavatel svoji smluvní povinnost 
stanovit způsob realizace tělesné přípravy pak 
pro rok 2013 splnil tím, že do článku 11 Or-
ganizačního rozkazu rektora Univerzity obra-
ny č. 1/2013 zařadil podrobnější úpravu pro 
realizaci tělesné přípravy. Mimo záležitosti, 
které jsou obsaženy již v „útvarové“ kolektiv-
ní smlouvě, najdeme ve zmíněném článku 11 
tato další pravidla:

a) tělesnou přípravu v rozsahu 1x 2 hodiny 
týdně (jde tedy o jednorázové, nedělitelné čer-
pání) lze realizovat ve dnech pondělí až čtvr-
tek v době od 13.00 do 15.00 hod.; příslušný 
vedoucí zaměstnanec může výjimečně dobu 
tělesné přípravy upravit podle specifických 
podmínek pracoviště, příp. možností sportov-
ního zařízení Univerzity obrany,

b) obsahem tělesné přípravy mohou být 
běh, kondiční posilování, spinning, plavá-
ní, tenis, badminton, stolní tenis a kolektivní 
sporty uskutečňované po  dohodě s  Centrem 
tělesné výchovy a sportu,

c) účast na tělesné přípravě může občan-
ský zaměstnanec realizovat pouze po  sezná-
mení se s  „Pokyny k  zajištění bezpečnosti 
a  ochrany zdraví při tělesné přípravě“, které 
zpracovává bezpečnostní referent Univerzity 
obrany v  součinnosti s  Centrem tělesné vý-
chovy a sportu; s těmito pokyny s přihlédnu-
tím k rizikům spojeným s možným ohrožením 
zdraví musí příslušný vedoucí zaměstnanec 
občanského zaměstnance před tělesnou pří-
pravou prokazatelně seznámit,

d) občanský zaměstnanec je v průběhu tě-
lesné přípravy povinen zejména:

1. dodržovat režim provozu a využití spor-
tovního zařízení, v  němž se tělesná příprava 
koná,

2. používat odpovídající sportovní výstroj, 
zejména obuv,

3. dodržovat stanovená bezpečnostní 
opatření, se kterými byl seznámen a elimino-
vat rizika vzniku úrazu,

4. dodržovat absolutní zákaz účasti na tě-
lesné přípravě v případě zdravotní indispozice,

5. dodržovat absolutní zákaz požívat veš-
keré látky a léky nepříznivě ovlivňující pozor-
nost, motoriku a rozhodování,

e) příslušný vedoucí zaměstnanec je po-
vinen vést průkaznou evidenci doby, místa 
a  druhu sportovní aktivity podřízených ob-
čanských zaměstnanců, včetně jejich sezná-
mení s Pokyny k zajištění bezpečnosti a ochra-
ny zdraví při tělesné přípravě.

Na závěr nezbývá nic jiného než vyjádřit 
přesvědčení, že tělesná příprava bude občan-
skými zaměstnanci vnímána jako určitý za-
městnanecký nadstandard a využívána v sou-
ladu s výše popsanými pravidly.

Miloslav Havlín
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Kurz 3. věku na UO zahájen

V pondělí 14. ledna 2013 v 14.00 hod. byl 
v hlavním sále Klubu UO zahájen další běh 
„Kurzu 3. věku“  (K3V), který je určen zejmé-
na pro bývalé zaměstnance Univerzity obrany, 
ale i pro jiné vojenské důchodce, kteří žijí v 
posádce Brno. 

Na zahájení kurzu se navzdory kalamit-
nímu počasí dostavilo přibližně 30 účastníků, 
kteří trvale projevují živý zájem o aktuální dění 
ve vojenském životě a v technických i netech-
nických disciplínách spojených s armádou. 
Populárně naučnou formou budou účastníci 
v letním semestru absolvovat sérii deseti před-
nášek, zahrnujících širokou tematiku od řízení 
letového provozu, přes tělovýchovné aktivity 
doporučované ve vyšším věku až po postupy 
Policie ČR při vyšetřování trestné činnosti.

Slavnostního otevření kurzu se zúčastnil 
z pověření prorektora pro vzdělávání a záleži-
tosti studentů profesora Zemánka vedoucí stu-
dijního oddělení podplukovník RNDr. Anto-
nín Műller, který studenty přivítal a mimo jiné 

jim popřál v novém roce 2013 pevné zdraví. 
Seznámení s organizačními zásadami a pláno-
vanými tématy pak provedl koordinátor K3V 
podplukovník Ing. Jaroslav Průcha, Ph.D. z 
Katedry celoživotního vzdělávání. Poté již za-
čala první přednáška, kterou prezentoval pod-
plukovník Jaroslav Jeřábek na téma „Moderní 
systémy radiotechnického zabezpečení létání“.

Přednášky jsou volně přístupné pro  
širokou veřejnost, pokud vás jakékoliv téma 
zaujme, jste vítáni. Začátek bude vždy ve  
14 hodin a to každé druhé pondělí. Přehled 
témat a plánovaných termínů K3V najdete 
na www.unob.cz. Poslední přednáška bude 
20. května 2013 a po jejím skončení budou 
předány certifikáty o absolvování K3V těm 
studentům, kteří budou mít zapsanou alespoň 
sedmdesátiprocentní účast.

Text: pplk. Ing. Jaroslav Průcha, Ph.D.
Foto: Mgr. Zdeňka Dubová

Nekrolog
Dne 11. říj-

na 2012 opustila 
Katedru epide-
miologie Fakulty 
vojenského zdra-
votnictví v Hrad-
ci Králové po 
dlouhé a těžké 
nemoci ve věku 
59 let dlouholetá 
spolupracovni-
ce, RNDr. Marie 
Vacková, CSc.    

RNDr. Marie Vacková, CSc., se naro-
dila v Poličce v roce 1953. Po ukončení 
Střední zdravotnické školy zahájila studi-
um Farmaceutické fakulty UK v Hradci 
Králové. Studium ukončila úspěšně obhá-
jením diplomové práce v roce 1978. Ihned 
po skončení studia nastoupila na Katedru 
epidemiologie, tehdy Vojenského lékař-
ského výzkumného a doškolovacího ústa-
vu JEP v Hradci Králové.  

Úspěšně se zapojila do práce mikro-
biologické laboratoře a do řešení dílčích 
problémů výzkumných projektů – sledo-
vání selektivní kontaminace GIT u imu-
nosuprimovaných nemocných. Svou píli 
potvrdila obhájením disertační práce v 
roce 1992. Velkou část pracovního úsilí 
věnovala studiu nozokomiálních infekcí 
na odděleních intenzivní péče a mykotic-
kých infekcí ve Fakultní nemocnici. Celou 
svoji odbornou kariéru úspěšně spolupra-
covala s klinickými pracovišti Fakultní 
nemocnice v Hradci Králové (Infekční kli-
nika, Ústav klinické mikrobiologie, Chi-
rurgická a Interní klinika). S pracovníky 
Farmaceutické fakulty spolupracovala na 
výzkumu biodegradabilních polymerech 
mikročástic v experimentu na zvířecím 
modelu. Spolupracovala také na evropské 
studii nozokomiálních infekcí ESGNI 001 
a 002 a studiu expresní diagnostiky nebez-
pečných infekcí se zaměřením na hantavi-
ry. Dosažené výsledky byly publikovány v 
odborných časopisech a prezentovány na 
konferencích a sjezdech. 

Dr. Vacková se po celou dobu působe-
ní na katedře zapojovala do odborné vý-
uky předmětu Epidemiologie a Lékařská 
mikrobiologie v pregraduální i postgra-
duální výuce studentů a dále při výuce ve 
vojenských specializačních kurzech.  Po-
sluchači i doktorandi vždy oceňovali její 
osobní „mateřský“ přístup k řešení veške-
rých problémů. 

Na pracovišti z ní vyzařovala pohoda 
a výraznou měrou přispívala k dobré at-
mosféře, kterou dokázala šířit kolem sebe. 
Velikou péči a starostlivost věnovala své 
rodině a především své jediné dceři. Byla 
hrdá na její výsledky a úspěšné studium 
na Masarykově univerzitě v Brně. Odešla 
náhle od rozdělané práce a zůstává navždy 
s námi. 

spolupracovníci 
Katedry epidemiologie FVZ

Sepjetí teorie a praxe při výuce 
odborného předmětu na Katedře ekonomie

Na základě dobré spolupráce s ekonomic-
kou službou 21. základny taktického letectva 
byl ve dnech 30. ledna, 5., 14. a 28. února 2013 
Katedrou ekonomie, skupinou řízení finanč-
ních zdrojů organizován cyklus odborně-
-praktických přednášek, který se realizoval v 
rámci výuky odborného předmětu „Účetnictví 
a Ekonomické informační systémy“. 

Jednalo se o dopolední zaměstnání, které 
probíhalo za účasti zastupujícího náčelníka 
ekonomické služby 21. základny taktického le-
tectva kpt. Ing. Jiřího Křemene na specializo-
vané učebně Ekonomicko-informačních systé-
mů Katedry ekonomie na UO. Tematicky byly 
přednášky zaměřeny na praktickou ukázku 
jednotlivých modulů Finančního informač-
ního systému. Obsahem přednášek pak bylo 
i objasnění problematiky přípravy rozpočtu, 
vystavení faktur, zadávání veřejných zakázek, 

vyhotovení smluv apod. Úvodní přednášky u 
učebních skupin 13-3RFZ a 13-3RFZ-C byly 
studenty velmi kladně hodnoceny.

V současné době pracovníci Katedry eko-
nomie Fakulty ekonomiky a managementu 
UO připravují další cyklus přednášek, který 
bude tematicky zaměřen na oblast zpracová-
ní platů, ostatních peněžních náležitostí vo-
jáků z povolání a občanských zaměstnanců, 
realizaci rozpočtu v průběhu kalendářního 
roku, finančně právní problematiku, pokladní 
činnost apod. Pomoc při zabezpečení předná-
šek přislíbili nejenom náčelníci ekonomické 
služby od vojenských útvarů, ale i pracovníci 
Sekce ekonomické MO a Sekce správy majet-
ku MO.

Text: pplk. Ing. Petr Musil, 
Ing. Alojz Flachbart
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VIII. reprezentační ples Fakulty vojenských technologií
V pátek 11. ledna 2013 se 
uskutečnil již VIII. reprezentační
ples Fakulty vojenských 
technologií Univerzity obrany. 
Ples proběhl tradičně 
na Klubu Univerzity obrany. 

Pozvání děkana Fakulty vojenských 
technologií plk.  doc.  Ing.  Libora Draža-
na, CSc., přijali rektor Univerzity obrany 
plk. prof. Ing. Bohuslav Přikryl, Ph.D. a další 
představitelé vrcholného managementu školy.

Děkan Fakulty vojenských technologií 
plukovník Dražan oficiálně zahájil ples svým 
proslovem a  společně jsme popřáli přítom-
ným hostům a divákům vše nejlepší do nové-
ho roku. Přítomným hostům celý večer hrála 
a zpívala skupina PANORAMA Band pod ve-
dením Tomáše Hrušky. 

Během večera se představili divákům ta-
nečníci klubu Akademik UO, kteří vystoupili 
se svým úvodním předtančením pod názvem 
„Jarní valčík“. Dále následovalo kolektivní 
předtančení „V rytmu chacha“ a v neposlední 
řadě mohli diváci vidět vystoupení tanečního 

páru Evy Rosypkové a Jana Karhuta, kteří ten-
tokrát předvedli ukázku latinskoamerických 
tanců samba, chacha, rumba a jive.

 Součástí plesu bylo i podávání večeře a ná-
sledná ochutnávka různých druhů vín, jmeno-
vitě např. bílé Müller Thurgau a  Sauvignon, 
červené Neronet či Svatovavřinecké (růžové), 
které patřilo u mnoha k nejlahodnějším. 

Vrcholem plesu bylo půlnoční losová-
ní tomboly, kde se vskutku pokoušelo štěstí, 
a  mnozí diváci se tak mohli radovat ze zají-
mavých výher, např. z dárkového koše, knižní 
publikace, kosmetiky, dárkového balení Tulla-
more Dew, vín různých odrůd, poukazu k pre-
ventivní prohlídce či z nejhodnotnější prémie 
LCD televizoru.

Celý večer se nesl v duchu přátelství a dob-
ré nálady, excelentních vystoupení, pěkných 
písniček a  skvělé zábavy. Ženy v  krásných 
róbách a  šatech, pánové v  oblecích, radost 
z výhry všech šťastlivců, perfektní organizace 
a pohoda – to vše ještě umocnilo tento neza-
pomenutelný plesový zážitek.

Text: rtn. Bc. Jiřina Polcrová
Foto: Ing. Jiří Pařízek

Odborářský ples se opět vydařil
S příchodem nového roku začíná 
každoročně plesová sezóna. 
Nejinak je tomu i na Univerzitě 
obrany, kde se vždy uskuteční 
řada plesů. Mezi nimi má již 
řadu let svoje pevné místo také 
ples pořádaný Základní 
organizací Českomoravského 
odborového svazu civilních 
zaměstnanců armády 
na Univerzitě obrany. 

Letos se odborářský ples konal dne 18. 
ledna 2013, a to tradičně v prostorách Klubu 
Univerzity obrany.

Jménem organizátorů srdečně přivítala 
všechny účastníky plesu předsedkyně základ-
ní organizace doc. Ing. Šárka Sobotková, CSc., 
jmenovitého přivítání se dostalo pozvaným 
čestným hostům v čele s rektorem Univerzity 
obrany, plk. prof. Ing. Bohuslavem Přikrylem, 
Ph.D. Součástí slavnostního zahájení plesu 
bylo rovněž kolektivní valčíkové předtančení, 
jehož se úspěšně zhostili členové tanečního 
studia Danza Brno.

Krátce po osmé hodině zazněly tóny první 
skladby zvoucí návštěvníky plesu na taneční 
parket, který se během několika málo okamži-
ku zcela zaplnil. Taneční parket byl koneckon-
ců plný téměř pořád, na čemž měla jistě nej-
větší podíl hudební skupina Romantika pod 
vedením Romana Doležela, jež se vhodnou 
kombinací lidových a moderních rytmů po-
starala o dobrou náladu a příjemnou atmosfé-

ru v průběhu celého plesu. Vítané rozptýlení 
pro všechny jistě představovaly ukázky stan-
dardních a latinsko-amerických tanců, opět 
v podání členů tanečního studia Danza Brno, 
a zejména pak půlnoční slosování vstupenek 
o hodnotné ceny. V době, kdy losování pro-
bíhalo, bylo v sále cítit narůstající napětí pře-
rušované pouze radostnými projevy nových 
majitelů losovaných cen.

Páteční večer, který se protáhnul až do 
brzkých ranních hodin, se po všech stránkách 
vydařil, o čemž svědčí četná vyjádření účast-
níků plesu, kteří při jeho hodnocení vůbec 
nešetřili chválou. Skvělá plesová atmosféra se 
však nedá dost dobře popsat, ta se musí zažít. 
A proto je na místě vyslovení pozvání na jubi-
lejní X. odborářský ples.   

Text a foto: Miloslav Havlín
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Reprezentační ples Univerzity obrany ve znamení pohody

Příslušníci Univerzity obrany na městském plese ve Wiener Neustadtu

V sobotu 9. února 2013 se konal 
již IX. reprezentační ples 
Univerzity obrany. Tento 
prestižní ples se uskutečnil 
stejně jako v předchozích letech 
v OREA hotelu Voroněž 
ve spolupráci se Základní 
organizací ČMOSA na 
Univerzitě obrany. Hosté plesu 
měli k dispozici několik 
společenských místností, jako 
byl hlavní sál, restaurace 
v prvním poschodí či Grill Bar. 

Na uvítanou všem přítomným hrála ve fo-
yer hotelu cimbálová muzika Folklórního sou-
boru Jánošíček. Vzácnými hosty na plesu byli 
předseda výboru pro zahraniční věci, obranu 
a bezpečnost Senátu Parlamentu ČR Ing. Jozef 
Regec, místopředseda výboru pro zdravotnic-
tví a sociální politiku Senátu Parlamentu ČR 
prof. Miloš Janeček, první zástupce náčelníka 
Generálního štábu AČR generálmajor Ing. 
Miroslav Žižka, ředitel Sekce plánování sil 
MO brigádní generál Ing. František Mičánek, 
ředitel Sekce logistiky MO brigádní generál 
Ing. Vladimír Halenka a další představitelé 
ministerstva obrany a české armády. Samo-
zřejmě nechyběli příslušníci vedení Univerzity 
obrany a jejích fakult, učitelé a studenti. Po-
druhé byli přítomni studenti Tereziánské vo-

jenské akademie z Vídeňského Nového Města.
Reprezentační ples svým proslovem slav-

nostně zahájil rektor-velitel UO plukovník 
prof. Bohuslav Přikryl a popřál všem přítom-
ným pěkný večer a spoustu zábavy. Hosté a 
domácí návštěvníci se mohli těšit z úvodního 
předtančení a polonézy tanečníků z brněnské 
skupiny ABANICO, k tanci hrála a zpívala hu-
dební skupina „PETER´S MUSIC“ z Prostějo-
va, dále vystoupila skupina ABBA REVIVAL 
ze Zlína, která připomněla hity legendární 
skupiny ABBA, a v neposlední řadě vystoupili 
tanečníci z ostravské taneční skupiny FREE-
STYLE s ukázkami latinskoamerických tanců. 
V restauraci v prvním podlaží se o zábavu na 

diskotéce postaral DJ Jarda, takže o tanec a 
dobrou zábavu nebyla nouze. O půlnoci pro-
běhlo losování prémií plesu, kde hlavní vý-
hrou byl velký 3D televizor. Šťastnému výher-
ci, studentovi z Rakouska, cenu předal osobně 
rektor-velitel UO plukovník Bohuslav Přikryl.

Celý ples byl ve znamení pohody, přátel-
ství a dobré nálady. Poděkování patří organi-
zátorům, sponzorům, moderátoru Mgr. Pavlu 
Janošcovi, jenž hosty celým večerem prová-
zel, a všem návštěvníkům, kteří se postarali o 
krásný večer.

Text: rtn. Bc. Jiřina Polcrová
Foto: Pavel Pazdera

Koncem ledna letošního roku se 
Univerzita obrany stala čestným 
hostem na reprezentačním 
městském plese v rakouském 
Wiener Neustadtu. Ples 
zastřešovala jako každoročně 
Tereziánská vojenská akademie 
v čele s jejím velitelem 
generálmajorem 
Mag. Norbertem Sinnem.

Pozvání přijala delegace za naši univerzi-
tu, jmenovitě prorektor pro marketing a vnější 
vztahy prof. Ing. Rudolf Urban, CSc., kvestor 
plk. gšt. Ing. Milan Lauber, proděkan pro vněj-
ší vztahy a rozvoj Fakulty ekonomiky a man-
agementu pplk. Ing. Jaroslav Kozůbek, Ph.D. a 
vybraní zástupci z řad studentů ze všech fakult 
jako ocenění za jejich příkladnou práci pro UO.

Mezi zahraničními hosty byli přítomni 
prorektor pro vzdělávání plk. Ing. Kulczicky 
se studenty z polské Vojenské akademie po-
zemních sil a vojáci z francouzské a německé 
armády. Z domácích účastníků plesu to byli 
vojenští a civilní zaměstnanci akademie a  zá-
stupci vysokých škol, ale i hosté ze společen-
ského života Vídeňského Nového Města.

Oficiální zahájení proběhlo okolo deváté 
hodiny večerní, ovšem hosté si mohli již od 
půl osmé prohlédnout a navštívit různé sály, 
salónky a prezentace zámečku postaveného za 
doby panování Marie Terezie. Ples byl velmi 
pěkně organizován, rakouští pořadatelé si dali 
velmi záležet s výzdobou komnat a přípravou 
zábavných prostor, barů a restaurací. Díky 
rozmanitosti možných aktivit, různých barů 
a pestrého programu si každý přišel na své. 
Osobně se mi nejvíce zamlouval Cocktail Bar 
a Schießstand, kde jsem si mohla vyzkoušet 
střelbu z laserové pušky.

V ranních rodinách už však na některé pa-

dala únava a mohli jsme si povšimnout, že tato 
kultura se od naší přece jen trochu liší. Raku-
šané preferují volnější zábavu a pohyb, tanec a 
procházky a návštěvy všech možných barů a 
salónků. Ovšem i přes pozdější únavu se nám 
ples líbil a určitě to byla dobrá zkušenost.

Studenti Univerzity obrany naplnili oče-
kávání, které do nich bylo vloženo v rámci dů-
stojné reprezentace naší školy, a vytvořili tak 
dobré předpoklady pro další rozvoj této formy 
spolupráce mezi UO a školou ve Wiener Ne-
ustadtu.

Text: rtn. Bc. Jiřina Polcrová
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Změna „resortní“ kolektivní smlouvy
Kolektivní vyjednávání 
jednoznačně patří mezi oblasti,
ve kterých se neustále něco děje. 
Nejinak je tomu i v resortu obrany, 
kde účastníci Kolektivní smlouvy 
2012 uzavřené mezi Ministerstvem 
obrany České republiky na jedné 
straně a Českomoravským 
odborovým svazem civilních 
zaměstnanců armády 
a Samostatným odborovým 
sdružením zaměstnanců resortu 
Ministerstva obrany České 
republiky na straně druhé (dále 
jen „kolektivní smlouva“) hledali 
po řadu měsíců shodu na tom, 
jak tuto kolektivní smlouvu 
upravit, aby lépe odpovídala 
možnostem zaměstnavatele 
a potřebám a oprávněným 
zájmům zaměstnanců. 

Výsledkem tohoto úsilí pak bylo pode-
psání 1. doplňku kolektivní smlouvy, který 
vstoupil v účinnost dnem 1. listopadu 2012. 
Z obsahového hlediska lze dohodnuté úpravy, 
kterých je celkem 22, rozdělit do dvou sku-
pin − na změny provedené ve vlastní kolek-
tivní smlouvě a na změny v jejích přílohách, 
konkrétně v přílohách č. 2, 3 a 5. Poněvadž ve 
většině případů se jedná pouze o drobné for-
mulační korekce jednotlivých ustanovení bez 
věcného dopadu, bude v následující části pří-
spěvku věnována pozornost toliko změnám, 
jež mají zásadní charakter. A z těchto jistě 
nejvíce upoutají pozornost čtenářů úpravy v 
oblasti čerpání prostředků z fondu kulturních 
a sociálních potřeb (FKSP). 

1. Odborové organizace působící u or-
ganizačních útvarů zaměstnavatele přišly 
o možnost získat náhradu prokazatelných 
nákladů, které vzniknou odborovým orgá-
nům a jejich členům v souvislosti s plněním 
oprávnění vyplývajících z pracovněprávních 
předpisů, z prostředků dílčího FKSP útvaru.

2. Zaměstnavatel je nyní povinen vyúčto-
vat (vyplatit) zaměstnanci cestovní náhrady 
do 14 pracovních dnů ode dne předložení 
písemných dokladů zaměstnancem mimo 
cestovních náhrad poskytovaných při přijetí 
a přeložení, které se vyúčtovávají (vyplácejí) 
za uplynulý kalendářní měsíc společně s pla-
tem. Pokud však zaměstnanec nepředloží do 
prvního pracovního dne po ukončení kalen-
dářního měsíce písemné doklady potřebné 
k vyúčtování sjednaných cestovních náhrad 
za předcházející měsíc, jsou mu cestovní ná-
hrady vyúčtovány (vyplaceny) až v následu-
jícím období splatnosti platu.

3. Došlo k přesnějšímu vymezení pojmu 
„oprávněný zaměstnanec“ pro účely přidě-
lování prostředků FKSP do osobních účtů 
zaměstnanců. V důsledku toho se již pro-
středky FKSP také nepřiděluji do osobních 
účtů těch zaměstnanců, kteří v předcho-
zím kalendářním měsíci byli ve vyšetřovací 
vazbě nebo nezvěstní po dobu delší než 10 
pracovních dnů, zatímco v měsíci, ve kte-
rém zaměstnanec uzavřel služební nebo 
pracovní poměr (přesněji řečeno služební 
nebo pracovní poměr vznikl), se podmínka 
splnění nároku na příděl z FKSP považuje za 
splněnou vždy.

4. Jednoznačně je nyní uvedeno, že v 
prvním měsíci po přijetí zaměstnance do 
pracovního poměru nebo vojáka do služeb-
ního poměru může tento zaměstnanec čer-
pat z FKSP jen příspěvek na závodní stravo-
vání.

5. Do zásad pro hospodaření s prostřed-
ky FKSP se jednak doplnilo ustanovení, 
jež výslovně umožňuje, aby při kulturních, 
společenských, tělovýchovných a sportov-
ních akcích, na které je zaměstnancům po-
skytován příspěvek z účtu útvaru, bylo také 
poskytnuto v závislosti na době trvání a 
významu akce drobné občerstvení (nejvýše 
70,- Kč na osobu). Nově lze z účtu útvaru 
rovněž nakoupit ceny pro vítěze soutěží v 
hodnotě do 400,- Kč na jednu sportovní akci 
nebo přispívat na provoz útvarových zaříze-
ní, která slouží ke kulturnímu a sociálnímu 
rozvoji zaměstnanců (nyní již bez stanovení 
podmínky pořízení těchto útvarových zaří-
zení z prostředků FKSP).

6. Rozšířil se okruh činností, na které lze 
přispívat z osobních účtů zaměstnanců, a to 
o možnost poskytovat příspěvek na nákup 
vstupenek na kulturní, tělovýchovné a spor-
tovní akce.

7. Dosud neomezená výše příspěvku 
FKSP na masáže, které nejsou hrazeny ze 
zdravotního pojištění, nyní činí maximálně 
1000,- Kč ročně.

8. Poskytování zvýšené částky jednorá-
zové sociální výpomoci zaměstnanci nebo 
jeho nejbližšímu pozůstalému rodinnému 
příslušníkovi ze stálé rezervy finančního 
odboru ve výši 30 000,- Kč je do budoucna 
možné pouze v případě postižení zaměst-
nance živelnou pohromou, ekologickou 
nebo průmyslovou havárií na územích, na 
kterých byl vyhlášen nouzový stav.

V souvislosti s kolektivní smlouvou je 
třeba také uvést, že marným uplynutím doby 
pro případné odstoupení od této kolektivní 
smlouvy došlo k prodloužení její účinnosti i 
na rok 2013.

Miloslav Havlín

Ke zpříjemnění závěru roku připravil 
Závodní výbor Základní organizace Česko-
moravského odborového svazu civilních za-
městnanců armády na Univerzitě obrany pro 
odboráře a jejich rodinné příslušníky předmi-
kulášskou besídku. 

Smyslem této akce bylo vytvořit prostor 
pro neformální setkání odborářů a jejich blíz-
kých, kde by tito mohli nejenom podebatovat 
o věcech, na které není během roku čas nebo 
příležitost, ale zejména se dobře pobavit.

Pro ty, kteří využili nabídky závodního 
výboru a dne 4. prosince 2012 po 16. hodině 
zamířili na Klub Univerzity obrany na „Před-
mikulášské setkání odborářů“, jistě nebyli 
zklamáni. Čekal tam na ně nejenom bohatý a 
zajímavý kulturní program, ale také překvape-
ní v podobě drobných dárků a malé občers-
tvení. Účastníci mohli především shlédnout 
představení divadelního souboru Dráček a 

několik ukázek country tanců v podání taneč-
ní skupiny Carola. Ti odvážnější, kterých byla 
naprostá většina, měli příležitost se některé 
tance pod odborným vedením i naučit. Kromě 
toho se po celou dobu o příjemnou atmosféru 
také staral a k poslechu i tanci hrál pan Zde-
něk Peša.

Přestože organizátoři tuto akci připravo-
vali a propagovali dostatečně dlouhou dobu 
předem, zájem i vlastní účast byly poměrně 
malé. To však naštěstí nevytvořilo překážku 
tomu, aby ti, kteří si cestu do Klubu Univer-
zity obrany přece jenom našli, se dobře bavili. 
Jednoznačným důkazem toho jsou pochvalná 
vyjádření téměř všech účastníků. Proto snad 
lze vyjádřit naději, že pozitivní hodnocení při-
láká v budoucnu více zájemců.

Miloslav Havlín

Odboráři  se tentokráte bavi li
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Odboráři se opět sjeli do Bedřichova
Čtyři roky utekly jako voda, 
a tak znovu nadešel čas pro 
konání dalšího řádného sjezdu 
Českomoravského odborového 
svazu civilních zaměstnanců 
armády (ČMOSA). 

V souladu s klíčem stanoveným Ústřed-
ním výborem ČMOSA bylo v základních or-
ganizacích zvoleno celkem 75 delegátů, kteří 
měli reprezentovat členskou základnu na jed-
nání tentokráte již VI. sjezdu ČMOSA svola-
ného na dny 7. a 8. prosince 2012 do Vojenské 
zotavovny Bedřichov ve Špindlerově Mlýně. 

Základní organizaci ČMOSA na Univer-
zitě obrany, jakožto nejpočetnější základní or-
ganizaci vyvíjející činnost v rámci organizační 
složky státu Ministerstva obrany, zastupovali 
čtyři delegáti – Bc. Mária Doleželová, Blanka 
Hobzová, Jarmila Mášová a Miloslav Havlín.

Závěrečné přípravy sjezdu probíhaly ješ-
tě bezprostředně před jeho konáním, kdy se 
naposledy na své schůzi, resp. zasedání sešly 
stávající Předsednictvo ČMOSA a Ústřední 
výbor ČMOSA. Členové obou těchto orgá-
nů odborového svazu za přispění pracovníků 
Kanceláře ČMOSA především dopřesňovali 
jednotlivé dokumenty předkládané delegátům 
sjezdu, aby vlastní jednání sjezdu mohlo po 
věcné i organizační stránce hladce probíhat. 

Oficiální zahájení sjezdu provedla úvod-
ním slovem dosavadní předsedkyně ČMOSA 
Ing. Jitka Šebková, jež zároveň přivítala delegá-
ty a pozvané hosty, mj. předsedu ČMKOS Jaro-
slava Zavadila, náměstka ministra obrany Ing. 
Michaela Hrbatu, prvního zástupce náčelníka 
Generálního štábu AČR generálmajora Ing. 
Miroslava Žižku, ředitele Sekce personální MO 
Ing. Petra Vančuru a předsedu Slovenského 
odborového svazu zaměstnanců obrany JUDr. 
Mariána Lacka. Hned poté delegáti schválili 
navržený pořad jednání sjezdu a jednací řád 
sjezdu a zvolili členy pracovního předsednic-
tva a pracovních komisí sjezdu. Podle schvá-
leného pořadu jednání byl sjezd z hlediska 
obsahu prakticky rozdělen do pěti základních 
bloků - zprávy o činnosti jednotlivých orgánů 
odborového svazu za uplynulé volební období, 
vystoupení pozvaných hostů, schválení první 
změny Stanov ČMOSA, volby nových orgánů 
odborového svazu a schválení programových 
dokumentů na nové volební období.

V prvním bloku nejprve dosavadní před-
sedkyně ČMOSA Ing. Jitka Šebková přednesla 
„Zprávu Ústředního výboru ČMOSA o plnění 
Programu ČMOSA na období 2009-2012, o 
činnosti a úkolech odborového svazu v obdo-
bí od V. sjezdu svazu“, ve které velice pečlivě 
a podrobně zdokumentovala a zhodnotila jed-
notlivé oblasti činnosti ČMOSA od minulého 
sjezdu. Delegáti sjezdu tak měli příležitost si 
mj. vyslechnout, jak probíhalo kolektivní vy-
jednávání ohledně nové „rezortní“ kolektivní 
smlouvy, jaké dlouhodobé problémy provází 
hospodaření odborového svazu nebo v jakém 
rozsahu odborový svaz pečuje o svoje členy. 
Předsedkyně ČMOSA ve svém vystoupení 

rovněž připomenula 20. výročí vzniku odbo-
rového svazu, a to s tím, že oborový svaz po 
celou dobu existence sehrává respektovanou a 
nezastupitelnou roli ve vztahu k Ministerstvu 
obrany jako zaměstnavateli.

Ihned po vystoupení předsedkyně ČMO-
SA dostali prostor pozvaní hosté, neboť řada 
z nich se musela ještě před obědem vrátit do 
Prahy na závěrečné setkání s ministrem obra-
ny, který shodou okolností první sjezdový den 
končil ve funkci. Delegáti sjezdu byli pochopi-
telně nejvíce zvědaví na vyjádření oficiálních 
zástupců resortu obrany. Tito ústy jak náměst-
ka ministra obrany, tak i prvního zástupce ná-
čelníka GŠ AČR, na straně jedné konstatovali 
nezbytnost provedení připravovaných organi-
začních změn v nadcházejících dvou letech, 
na straně druhé však jednoznačně deklarovali 
ochotu a zájem zaměstnavatele nadále aktiv-
ně spolupracovat s odborovým svazem a jeho 
organizačními jednotkami a co nejvíce mini-
malizovat negativní dopady stále probíhající 
reformy resortu obrany na jeho zaměstnance.

Jakmile pozvaní hosté zodpověděli veškeré 
dotazy delegátů sjezdu, seznámila dosavad-
ní předsedkyně Revizní komise ČMOSA Eva 
Pitrová přítomné se dvěma dalšími důležitými 
dokumenty – „Zprávou o činnosti Revizní ko-
mise ČMOSA za období od V. sjezdu svazu“ a 
„Zprávou o hospodaření ČMOSA za období 
od V. sjezdu svazu“. Pro snadnější orientaci 
ve všech přednesených zprávách obdržel ka-
ždý delegát sjezdu v písemné podobě velice 
podrobnou, ale přehlednou „Faktografickou 
zprávu o činnosti ČMOSA v letech 2009-2012“.

Snad pro všechny delegáty představoval 
velmi očekávaný bod jednání sjezdu návrh 
první změny stanov ČMOSA. Tento návrh 
připravovala pracovní komise Ústředního 
výboru ČMOSA na základě připomínek a 
návrhů došlých ze základních organizací i od 
jednotlivých členů téměř tři čtvrtě roku, což se 
promítlo zejména do jeho kvality. Po více jak 
hodinové rozpravě, během níž byly podány 
pozměňovací návrhy, zodpovězeny vznesené 
dotazy a vysvětleny některé nejasnosti, delegá-
ti sjezdu upravený návrh první změny Stanov 
ČMOSA schválili poměrně těsnou absolutní 
většinou. Přijaté změny stanov však mají pře-
vážně technický charakter.

Dalším důležitým, a tradičně časově nej-
náročnějším, bodem jednání sjezdu byly volby 
předsedy a místopředsedů ČMOSA a jednotli-
vých orgánů odborového svazu. Zatímco vol-
by předsedy a místopředsedů ČMOSA, členů 
Předsednictva ČMOSA a členů a náhradníků 
členů Revizní komise ČMOSA proběhly rela-
tivně rychle, volby členů a náhradníků členů 
ústředního výboru ČMOSA zabraly několik 
hodin a skončily až těsně před půlnoci prvního 
dne jednání sjezdu. Tuto skutečnost způsobil 
především nebývale vysoký počet navržených 
kandidátů na jednotlivé funkce. Předsedkyní 
ČMOSA, i když původně již nechtěla kandi-
dovat, se znovu stala Ing. Jitka Šebková, která 
přesvědčivě zvítězila nad druhým uchazečem 
o tuto funkci, Michalem Petrovkou, poměrem 
hlasů 62 : 9. Naproti tomu výsledky při volbě 
místopředsedů ČMOSA již tak jednoznač-
né nebyly; dostatečnou podporu pro výkon 
těchto funkcí však obdrželi Zuzana Fojtíková 
a (opět) Michal Petrovka. Dále byl zvolen pět-
advacetičlenný Ústřední výbor ČMOSA a 11 
náhradníků jeho členů, jedenáctičlenné Před-
sednictvo ČMOSA a sedmičlenná Revizní ko-
mise ČMOSA v čele s Ing. Josefem Dufkem a 
4 náhradníci její členů. V průběhu volebního 
maratonu se neztratili ani kandidáti z Univer-
zity obrany. Do Ústředního výboru ČMOSA 
se znovu dostal Miloslav Havlín a pro půso-
bení v nové Revizní komisi ČMOSA získala 
důvěru delegátů sjezdu Zdeňka Dočkalová.

V závěrečné části sjezdu věnovali dele-
gáti pozornost předloženým návrhům těchto 
dokumentů - Programu ČMOSA na období 
2013-2016 a usnesení VI. sjezdu ČMOSA; oba 
tyto návrhy dokumentů byly po krátké rozpra-
vě schváleny. 

Dokumenty projednané a schválené VI. 
sjezdem ČMOSA byly v průběhu měsíce ledna 
2013 zveřejněny jednak na webových strán-
kách ČMOSA (www.cmosa.cmkos.cz), jednak 
také na webových stránkách Univerzity obra-
ny v rubrice Informace pro zaměstnance/Od-
borová organizace/Dokumenty. Kromě toho 
je jeden výtisk úplného znění Stanov ČMOSA 
k dispozici na sekretariátu Základní organiza-
ce ČMOSA na Univerzitě obrany, Kounicova 
65, dv. č. 85. 

Text a foto: Miloslav Havlín
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V š e c h ny  n a š e  re publ i k y
V závěru loňského roku jsme 
vzpomněli významného výročí 
– uplynulo již 20 let od rozdělení
někdejšího Československa a 
vzniku samostatné České republiky. 
Za téměř jedno století své 
existence si náš novodobý stát 
prošel mnoha peripetiemi, 
vystřídal několik politických 
režimů, několikrát měnil své 
hranice a zažil dvě okupace 
cizími armádami.

Ale vraťme se na začátek. Do první světo-
vé války (1914 – 1918) vstoupili Češi v rámci 
Rakousko-Uherské říše. Tento mnohonárod-
nostní stát se rozkládal na rozloze 676 615 km2 
a žilo v něm 52,7 miliónu obyvatel. Rozlohou 
bylo toto mocnářství druhým největším státem 
Evropy po carském Rusku a počtem obyvatel 
stálo na třetím místě po Rusku a Německu.

Tři země Koruny české (tvořící dnes úze-
mí České republiky), tvořené tehdy Českým 
královstvím, Moravským markrabstvím a Slez-
ským knížectvím, náležely do tzv. Předlitav-
ska, které tvořily neuherské země habsburské 
monarchie. Tyto země se silným zastoupením 
českého národa netvořily v říši nijak zanedba-
telnou část. Představovaly sice jen 12 % rozlohy 
Rakousko-Uherska, ale celou 1/5 všech jeho 
obyvatel. A v rámci Předlitavska byl podíl čes-
kých zemí ještě větší. Deset miliónů obyvatel 
tří korunních zemí přesahovalo třetinu obyva-
tel předlitavské části říše. Protože ale ve všech 
třech českých zemích žila silná německá men-
šina (ve Slezsku dokonce většina), mluvilo v 
monarchii česky 6,5 miliónu obyvatel, což čini-
lo 12,5 % všech poddaných rakouského císaře.

Území Rakouska-Uherska, jak existovalo 
v roce 1914, se dnes nachází ve 12 samostat-
ných státech. Na počátku první světové války 
existovaly v Evropě pouze čtyři státy s repub-
likánskou formou vlády – Francie, Švýcarsko, 
Portugalsko a městský stát San Marino. Po 
roce 1918 jich devět dalších přibylo – mezi 
nimi i Republika československá – jediná dů-
sledně demokratická a hospodářsky prospe-

rující země ve střední a jihovýchodní Evropě 
s vysokým standardem občanských práv a 
svobod po celé meziválečné dvacetiletí. Re-
publika, vybojovaná doslova krví a železem 
tisíců statečných legionářů – Čechů, Slováků, 
Rusínů – na bojištích první světové války a na 
diplomatickém poli potom Československou 
národní radou, reprezentovanou zejména 
prof. T. G. Masarykem, dr. E. Benešem a gen. 
M. R. Štefánikem. To, že náš novodobý samo-
statný stát bude republikou, nebylo zprvu vů-
bec jisté. Je málo známé, že někteří z konzer-
vativně orientovaných politiků – zakladatelů 
Československa, jako byli např. generál a prv-
ní ministr vojenství Milan Rastislav Štefánik či 
první československý premiér Karel Kramář, 
byli zastánci koncepce československého státu 
coby konstituční monarchie v čele s dědičným 
panovníkem. Ale vzhledem k tomu, že vůdčí 
představitel našeho zahraničního odboje za 
první světové války T. G. Masaryk byl stou-
pencem republikánského systému vlády a také 
že USA a republikánská Francie měly jako 
vítězné spojenecké velmoci rozhodující slovo 
při podpoře hnutí směřujícího k vytvoření sa-
mostatného Československa, bylo o konstituč-
ní podobě nového státu rozhodnuto.

Český národ v době první republiky dospěl 
a změnil se v hrdou a právem sebevědomou 
společnost. Přes všechny své nedokonalosti 
je právě první republika obdobím největšího 
rozvoje moderního českého národa, a to ve 
všech oblastech – v ekonomice, technice, spor-
tu i kultuře. Právě proto je dodnes opředena 
velkou mytologií, neboť události v následují-
cích desetiletích přinesly jen dobu nesvobody 
a morální rozvrat. 

Na rozdíl od západoevropských států, kte-
ré po 2. světové válce zažily kontinuální po-
litický vývoj bez dramatických zvratů, však v 
naší zemi po roce 1918 prakticky každá další 
nastupující generace v téměř pravidelných 
dvacetiletých intervalech, ovlivněných zejmé-
na děním ve středoevropské oblasti, zpochyb-
ňovala a negovala dosavadní vývoj českého 
(československého) státu a současně se ozývalo 
volání po odmítnutí dosavadního uspořádání 
a nastolení nového politicko-společenského 
systému. Tak tomu bylo v obdobích 1938 – 
1939, 1945 – 1948, 1968 – 1969, 1989 – 1990 a 
jak se zdá, hlasy volající po nastolení nového a 

dokonalejšího politického režimu v naší zemi 
zaznívají z různých stran i v posledních mě-
sících. Ostatně za posledních 90 let jsme těch 
republik vystřídali několik – lepších, horších i 
takových, na které by bylo lepší zapomenout.

Zde je stručný výčet. Ta první Masarykova 
trvala dvacet let a přišli jsme o ni vnější agresí 
ze strany nacistického Německa, k jehož poráž-
ce v největší ze všech válek se nakonec musela 
spojit válečná koalice evropských států spolu s 
USA a Kanadou. Ta druhá – půlroční pomni-
chovská republika – se zlověstnou pomlčkou 
zvaná Česko-Slovensko, s okleštěnými hrani-
cemi, byla od počátku odsouzená k živoření 
a následné likvidaci v březnu 1939. Pak v čes-
kých zemích vznikl Protektorát Čechy a Mora-
va a na Slovensku vazalský stát z Hitlerovy mi-
losti, čímž Československo na šest let zmizelo 
z mapy Evropy. Významným dílem ke znovu-
obnovení poválečné Československé republiky 
přispěl také domácí a zahraniční odboj, repre-
zentovaný několika domácími odbojovými or-
ganizacemi, exilovou československou vládou 
v Londýně v čele s dr. E. Benešem a zejména 
našimi statečnými vojáky a letci na frontách 
druhé světové války. A tak se Československo 
na mapě Evropy objevilo opět v květnu 1945, 
se znovupřipojeným Slovenskem, ale bez své-
ho nejvýchodnějšího cípu – Podkarpatské Rusi 
– kterou si jako „válečné odškodnění“ připojil 
ke svému území vítězný Sovětský svaz. Pová-
lečná tzv. třetí Československá republika, bez 
pomlčky, zvaná lidově-demokratická, s navrá-
ceným pohraničním územím, ale tentokrát se 
značně okleštěným demokratickým systémem, 
nepřežila ani tři roky. Následovala republika 
komunistická, resp. socialistická, jak zněl její 
oficiální název, centralizovaná i federalizova-
ná, a ta vydržela ze všech nejdéle – přes čtyřicet 
let. Její následky pociťujeme dodnes a těžko se 
s nimi vyrovnáváme již přes dvacet let.

Až konečně na podzim 1989 se komunis-
tický režim doslova v několika dnech zhroutil 
a my jsme zdědili se vším všudy opět Česko-
slovenskou republiku. Napřed bez pomlčky, 
poté s poněkud kostrbatým názvem Česká a 
Slovenská Federativní Republika. Ani ta však 
nakonec nepřežila tři roky svého života. Těž-
ko se na české straně dalo dlouhodobě bránit 
stupňujícím se snahám většiny slovenského 
národa po plném sebeurčení a vytvoření sa-

mostatného slovenského státu. 
Toto úsilí bylo na slovenské stra-
ně jednoznačně vyjádřeno ve 
svobodných a demokratických 
volbách v červnu 1992, poté již 
vývoj nezadržitelně spěl k roz-
dělení dosavadního Českoslo-
venska na dva samostatné státy 
– Českou republiku a Sloven-
skou republiku.

A tak se české země po 1. 
lednu 1993 vrátily ke stavu, v ja-
kém žily po tisíc let až do roku 
1918 – samy, byť pod rozličnými 
názvy a někdy i ve spojení s jiný-
mi nadnárodními celky.

Jan Jandl, historik
předseda 

Historicko-dokumentační 
komise MěV ČSBS v Brně 

Původní rozloha naší republiky z let 1919 - 1938, sahající od Aše po Jasiňu na Podkarpatské Rusi
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C o nabíz í  v ýs t av iš tě  v  bře znu  a  dubnu 2013

Lístky na veletrh
Studenti, uvedené veletrhy můžete zdar-

ma navštívit; jak? Nejpozději 7 dní před za-
hájením veletrhu (pozdější objednávky nebu-
dou vyřízeny) si musíte u o.z. Pavla Pazdery 
(Kounicova 65, kancelář 95 ve 3. – rektor-
ském – patře), telefonicky na 442636 anebo 
e-mailem na adresu pavel.pazdera@unob.
cz – což doporučujeme – objednat jmenovi-
tě potřebný počet vstupenek. Nezapomeňte 
uvést hodnosti, učební skupinu a kdo si líst-
ky přijde vyzvednout (jeden vyzvedávající 
maximálně 10 lístků nebo pro jednu učební 
skupinu).

Rybaření, děti, elektrotechnika, auta, 
bydlení a životní prostředí

Nesourodá témata obsažená v titulku 
reprezentují dění na brněnském výstavišti 
v březnu a dubnu. Odchod německého in-
vestora a klesající zájem vystavovatelů nutí 
vedení BVV koncentrovat vzájemně nesou-
rodé akce do souběžných termínů. Úvodem 
k březnovým veletrhům je večer v hotelu 
Voroněž kde 6. 3. budou vyhlášeny výsledky 
prestižní soutěže o Zlatý pohár PIVEX Pivo 
2013 jehož se účastní na 15 pivovarů s 51 
druhy piv. Její úroveň je nesmírně vyrovna-
ná a zápolit mezi sebou budou i pivovary 
nositelé Zlatých pohárů minulých ročníků 
jako Pivovar Náchod, Zubr, Litovel a Sta-
robrno. Rybařením se v ČR zabývá více než 
750 tisíc vyznavačů této relaxace a je pro 
ně určen v termínu 7.-10. 3. stejnojmenný 
veletrh. Jedná se o trh rybářských potřeb a 
vybavení označený, jako mezinárodní výsta-
va, rozšířený letos o karavany a jachty a na 
obor rybaření zaměřené cestovní kanceláře. 
Účastnit se bude úctyhodný počet 63 firem, 
z nichž Aiwa-Cormoran představí novin-
ky firem Korda, Guru, Mainline a Delkim 
a firma Mivardi, vedle poprvé veřejnosti 
představených novinek uvede soutěž, kde 
budou výhry za 750 000 Kč. K názvu fir-
my Aiwa Cormoran nutno podotknout, že 
stejnojmenný vodní pták, u nás chráněný ke 
smutku rybářů, velmi účinně vylovuje naše 
vodní nádrže. Návštěvníci zjistí jsou li no-
vinky výše uvedené firmy stejně účinné. Ča-
sově souběžný veletrh „Pro dítě“ je obdobou 
co do prodeje a koncentrace více než 100 
firem. Sortiment zahrnuje hračky, jež např. 
reprezentuje firma EVK, dětské oblečení, za 
všechny uveďme třebíčský Pletex dále eko-
logické potraviny a rodinné cestování. 

Mezinárodní veletrh elektrotechniky 
a elektroniky Amper a  fotonické a optické 
techniky Optonika oba v termínu 19.-22. 3. 
představí z více jak 20 zemí,  přes 150 vysta-
vovatelů zvučných jmen, jako je ČKD elek-
trotechnika a. s. nebo ABB s. r. o.. V atrak-
tivním doprovodném programu budou 
atraktivní témata, jako Perspektivy elektro-
mobility, Off Grid systémy tj. na elektrické 
síti nezávislé systémy a s tím související aku-
mulace alektrické energie nebo Rfid Future 
s tématikou bezdrátových systémů, jako 
jsou např. mobilní systémy a WiFi.  

Autosalon Brno otevře své brány  
4.-8. 4. Nový jarní termín má  navazovat 
na historické prvorepublikové autosalony 
v Praze pořádané od r. 1904.  Pouhých 5 
let poté byla v Malém Čtenáři z roku 1909 
zveřejněna fotografie nákladního auta s ma-
lorážním dělem na ložné ploše. V připoje-
ném textu stálo: Auto bude pronásledovati 
po cestě nepřátelský avion by ho sestřelilo. 
Ve stejném čísle je fotografie skříňové úpra-
vy náklaďáku, který byl určen pro potřeby 
pošt v Černé Hoře. Obě dvě auta byly znač-
ky Laurin Klement, dělo bylo škodovácké 
a poštovní úprava pro Černou Horu repre-
zentovala kvalitu. Auto mělo překonávat 
výškové rozdíly a kamenité horské cesty 
balkánských hor. České země v té době byly 

průmyslovým srdcem Rakousko-Uherska. 
Dnešní realitu najde divák v halách, kde se 
mají sejít téměř všichni prodejci aut působící 
na českém trhu. Bude zajímavé jak bude pre-
zentovat své novinky z ženevského Autosa-
lonu  Škodovka, jež kontroluje 80 % českého 
trhu, ve srovnání s francouzskými značkami 
Renault a Peugeot, masivně podporovanými 
francouzským státem. V rámci doprovodné-
ho programu proběhne v sobotu 6. 3. závod 
speciálně upravených aut Tuning Show na 
Masarykově okruhu. Souběžně proběhne 4.-
5. 4. veletrh Motorsport Expo údajně jediný, 
specializovaný veletrh ve střední Evropě, ur-
čený pro dodavatele dílů, vybavení a příslu-
šenství v oboru motoristického sportu.

Na 18. mezinárodním stavebním vele-
trhu IBF 23.-27. 4. budou jedním z  témat 
nízkoenergetické domy. Jde o součást Ev-
ropského akčního plánu energetické účin-
nosti. Ukládá do roku 2020 snížení cel-
kové spotřeby energie o 20 %, v bytovém 
sektoru o 27 % a ve veřejných budovách  
o 30 %. Současné nízkoenergetické domy  
jsou dražší oproti běžné výstavbě. Investice 
se však dlouhodobě vrátí. Na stejné téma 
navazuje souběžný nový veletrh DSB-Dřevo 
a stavby Brno. Dřevo jako obnovitelná su-
rovina se stává stále atraktivnější, vzhledem 
k změnám podnebí a budoucímu oteplení, 
které se nevyhne ani nám. Srážky v ČR se 
za uplynulých 150 let nemění, jsou však ji-
nak rozděleny. Díky oteplení se srážky do 
10 mm okamžitě vypařují a nepronikají k 
rostlinám. Vše mohou tlumit lesy. Dnes in-
tenzivně zalesňuje i Čína, jejíž krajina za 5 
tisíc let vývoje je zbavena lesů a přeměněná 
v zemědělskou půdu. V současnosti jde o co 
nejekonomičtější zpracování dřeva, včet-
ně stavebního materiálu, jehož vlastnosti 
převyšují stavební materiály klasické. Na 
efektivní zpracování dřeva navazuje další 
souběžný mezinárodní veletrh bydlení Mo-
bitex. Soutěžní přehlídky zahrnou exponá-
tové soutěže Grand Prix Mobitex a to sekci 
Student podporující studentskou tvorbu a 
sekci Vystavovatel, kde jde o soutěž vysta-
vených exponátů. Expozice Technologie&-
Design zahrne špičkovou audiovizuální 
techniku, jako plnohodnotná součást inte-
riéru. Novinkou je téma Zahrada a hobby 
pod odbornou záštitou Asociace zahradnic-
kého výstavnictví, s generálním partnerem 
společností Agro Brno Tuřany a. s. známou 
svou zahradnickou produkcí. Na ekolo-
gickou tématiku navazuje další souběžný 
veletrh EnviBrno věnovaný životnímu pro-
středí. Jedním z témat je vodní a odpadové 
hospodářství. Hrozbou 21. století je nedo-
statek vody. V současné době nemá přístup 
ke kvalitní pitné vodě 1,1 miliarda lidí z 
toho 65 % v Asii a 27 % v Africe a 2,4 mili-
ardy nemá zajištěno čištění odpadních vod. 
Připočítáme li oteplení planety, pak pro-
gnózy zpravodajských služeb předpovídající 
války o vodu jsou víc než pravděpodobné. 
Na výstavišti lze tak najít možná řešení na 
současné problémy naší planety.  

Dr. Vít Pospíšil

Křest nové knihy
historika Hanzlíka

Ve čtvrtek 7. března 2013 v 17 hodin se 
v Americkém centru při Velvyslanectví USA 
v Praze uskuteční prezentace a křest anglické 
verze knihy vojenského historika doc. PhDr. 
Františka Hanzlíka, CSc., s názvem „Krajané 
v USA a vojenský exil pro obnovu demokracie 
v Československu po únoru 1948“.  Díky od-
boru komunikace a propagace českého minis-
terstva obrany spatřila tato kniha světlo světa 
hned v českém i anglickém jazyce. 

Obsah nové publikace Františka Hanzlíka, 
který působí na Katedře řízení lidských zdrojů 
Fakulty ekonomiky a managementu Univer-
zity obrany, je rozdělen do čtyř samostatných 
kapitol. První je věnovaná problematice per-
zekucí vojáků po únoru 1948 a souvislostem 
jejich odchodů do exilu. Druhá kapitola uka-
zuje, jakým způsobem čs. bezpečnostní složky 
působily proti uprchlíkům v zahraničí a jaké 
informace o jejich činnosti shromažďovaly. 
Třetí kapitola se zabývá reakcemi krajanů v 
USA na únorové události v Československu v 
roce 1948 a jejich úsilím o obnovu demokracie 
ve staré vlasti v následujícím období. Poslední, 
čtvrtá kapitola analyzuje souvislosti vzniku a 
působení čs. vojenského exilu v USA po únoru 
1948.

Publikace volně navazuje na knihy „Kra-
jané v USA a vznik ČSR“ (MO ČR, Praha 
2008) a „Krajané a československý zahranič-
ní odboj 1938-1945“ (MO ČR, Praha 2010). 
Tvoří s nimi určitý celek, který dokumentuje 
nezměrné úsilí krajanů v USA projevené při 
poskytování pomoci staré vlasti v dobách bez-
prostředního ohrožení českého a slovenského 
národa nebo jejich společného státu ve 20. 
století.

Text: redakce LUO 
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Třetí vojenský pochod ČR

Devadesátiny nestora výsadkových veteránů
V úterý 5. února 2013 bylo 
v Klubu Univerzity obrany živo 
a veselo. V erbovní místnosti se 
u slavnostního stolu sešli členové 
brněnského Klubu výsadkových 
veteránů Jana Kubiše, aby 
nestorovi československých 
výsadkových veteránů 
plukovníkovi ve výslužbě Ivanu 
Kutínovi popřáli k úctyhodnému 
jubileu – devadesátinám.

      
Mezi prvními gratulanty byl předseda vý-

sadkového klubu Jaroslav Foršt, který jubilan-
tovi předal malý dárek a popřál mu, aby to do-
táhl minimálně do stovky. Dojatému oslavenci 
pak popřáli všichni přítomní členové klubu.

Ivan Kutín se narodil 4. února 1923 a svoji 
vojenskou kariéru zahájil v září 1945. Po stu-
diu na Vojenské akademii v Hranicích byl na 
vlastní žádost přijat k výsadkovému vojsku, 
v roce 1948 byl určen k 71. pěšímu praporu 
československých parašutistů v Zákupech a 
později, po absolvování VVŠ, nastoupil na 
Ministerstvo národní obrany - Velitelství vý-
sadkového vojska. V roce 1952 byl zařazen 
do funkce náčelníka štábu nově vytvářené 22. 

výsadkové brigády, která byla formovaná na 
východním Slovensku v posádkách Prešov, 
Košice a Sabinov. Jako náčelník štábu 22. vb 
přímo zodpovídal za organizaci brigády, dopl-
ňování osob, techniky a dalšího materiálu, byl 
tím hlavním „mozkem“ výstavby novodobé 
jednotky výsadkového vojska tehdejší ČSLA.

Ve své funkci, kterou vykonával za velení 
tří velitelů brigády (pplk. Bunzak, pplk. Falu-
ba, plk. Mansfeld), zdokonaloval brigádní sys-
tém, vychoval desítky profesionálních vojáků 
výsadkového vojska a nakonec „přestěhoval“ 
22. brigádu do Prostějova. V roce 1961 se stal 
učitelem taktiky vzdušných výsadků na Vojen-
ské akademii v Brně, kde se nadále podílel na 
přípravě velitelů výsadkového vojska. V roce 
1971 byl za svoje postoje proti okupaci Česko-
slovenska vojsky Varšavské smlouvy vyhozen 
z armády a zbaven hodnosti. 

V roce 1991 byl Ing. Ivan Kutín rehabili-
tován a byla mu vrácena hodnost. Ivan Kutín 
celá svá produktivní a profesní léta vojáka vě-
noval výstavbě a rozvoji výsadkového vojska a 
ve svém věku 90 let je při své duševní a fyzické 
síle žijícím nestorem výsadkářů a výsadko-
vých veteránů. V loňském roce byl vyzname-
nán stříbrnou medailí Americké parašutistic-
ké nadace Štefana Baniče (vynálezce padáku).

Text a foto: Pavel Pazdera

V sobotu 11. května 2013 
se v okolí Moravského krasu 
uskuteční 3. vojenský pochod 
Česká republika, který pořádá 
Sdružení absolventů vojenských
škol. Spolupořadatelem 
3. vojenského pochodu ČR, 
nad kterým převzal záštitu 
1. zástupce náčelníka Generálního
štábu AČR generálmajor 
Ing. Miroslav Žižka, 
je Univerzita obrany.

Pochod se uskuteční v délce 10 km v kate-
goriích Veterán nebo Family, dále 26, 34 a 40 
kilometrů, a to v kategoriích For Fun (běžný 
účastník pro zábavu) nebo Sportsman (běžec, 
který se chce v délce 40 km umístit na výsled-
kové listině). Pochodu se mohou zúčastnit jak 
vojáci, tak i civilisté. 

První vojenský pochod se uskutečnil v 
roce 2011 v Brně v okolí Brněnské přehrady, 
měl jednotnou délku třicet kilometrů a zúčast-
nilo se ho 750 osob, z nichž drtivá většina byli 
příslušníci Armády ČR. Druhý ročník pocho-
du proběhl loni v Jedovnicích a provázelo ho 
špatné počasí. Pochod měl dvě různé trasy o 
délce 32 a 40 km s účastí 685 osob a v kategorii 
Sportsman se na druhém místě s časem 4:15 

umístil student Fakulty vojenského zdravot-
nictví UO des. Ondřej Rybář.

Letos se všichni účastníci sjedou do 11. 
května v kempu Baldovec, kde sobotní regist-
race proběhne od 6.30 do 9.00 hodin. Startovat 
se bude v rozmezí 8.30 až 9.30 hodin z kempu.

Třetí vojenský pochod je pořádán u příle-
žitosti 68. výročí ukončení II. světové války v 
Evropě a pro účastníky je připravena pamětní 
medaile se stužkou (na obrázku). Toto oceně-
ní obdrží každý, 
kdo dorazí až do 
cíle. Ovšem je 
nutné zaslat při-
hlášku a zaplatit 
členský příspě-
vek. Informace k 
tomu najdete na 
www.vojenske-
pochody.cz 

Upozornění: 
Účastníci pocho-
du z Univerzity 
obrany (přísluš-
níci, zaměstnanci 
a studenti UO) 
mohou využít 
přepravy služeb-
ním autobusem 
UO, který poje-
de do Baldovce v 
sobotu 11. května 
2013 v 7.00 ho-

din od Centra tělesné výchovy a sportu v ka-
sárnách Jana Babáka. Zájemci o přepravu tam 
a zpět se nahlásí na oddělení vnějších vzta-
hů, u o.z. Pavla Pazdery (telefonicky na čísle 
442636 nebo emailem: pavel.pazdera@unob.
cz) do 9. května 2013.

Text: oddělení vnějších vztahů UO
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Soutěžní křížovka
o batoh!

Vyluštěnou tajenku zašlete do 5. dubna 2013.
Písemně na adresu: Univerzita obrany, 
Redakce Listů UO, Kounicova 65, 662 10 Brno. 
Rovněž ji můžete zaslat e-mailem na adresu:
listy@unob.cz
Dva výherce odměníme věcnou cenou.
Výherci z č. 2 jsou Jarmila Mášová a Lubomír Vaďura.

Šance 
pro dva čtenáře



92 let po odjezdu posledního lodního transportu 
Vladivostok 7
Významné boje na Dálném východě

Téměř na každém kilometru zde psali naši 
legionáři novodobou historii počátku 20. sto-
letí. Historii statečnosti a vůle, historii heroic-
kých bojů za dalekou vlast na dalekém výcho-
dě, historii olemovanou zmařenými životy, 
mnohdy i za cizí vojenské či mocenské zájmy, 
kterým nerozuměli. Nakonec museli bojovat i 
proti bratřím slovanským proti bolševikům …

Rudá armáda (Dělnicko rolnická RA) byla 
armádou bolševického Ruska od roku 1918 do 
1922 a následně v rámci Sovětského svazu pů-
sobila až do roku 1946. Založil ji Lev D. Troc-
kij, a její označení vzniklo jako protipól Bílé 
gardy. Od 14. 5. 1918, kdy se stal tzv. čeljabin-
ský incident, nad ní její zřizovatel Trockij ztrácí 
kontrolu. Od roku 1946 do roku 1991 to byla již 
sovětská armáda. Cestou projíždíme i kraj, ve 
kterém jsme bádáním strávili kolem Usurijsku 
celý den. Jen kousek dál je na trati město Lazo. 
Chabarovsk je odsud ještě 575 kilometrů a do 
Vladivostoku je to 167 km (Primorskij kraj). 
V samotném Vladivostoku je socha mladého 
revolucionáře z řad bolševiků stejného jména 
Lazó Sergej Georgievič (7. 3. 1894 – 5/ 1920), 
jeho pomníky jsou i jinde po této magistrále. 
Dosud se píše většinou o nepojmenovaných 
bolševicích, s nimiž jsme sváděli boje, avšak i 
oni mají a měli svá jména, své představy o ži-
votě v novém řádu, pro který sváděli boje nejen 
s legionáři, bělogravdějci, kappelovci či s ban-
dami atamana Semenova nebo spojeneckými 
vojsky, mezi nimiž měli své  specifické zájmy 
zejména Japonci, kterých tu bylo ze spojenců 
nejvíce. Bylo jich desítky tisíc …

Vůdce bojující za sovětskou moc Sergej 
Georgievič bojoval se svými vojáky-partyzá-
ny především proti interventům na Sibiři a i 
v jeho mladistvém věku se stal jedním z vo-
jevůdců bolševiků, byl členem Centrosibiře a 
vojenského sovětu Přímoří a Dálně východní-
ho byra ÚV strany. Se svými bojovníky svedl 
řadu vítězných bojů zejména proti obávaným 
Japoncům, až byl jimi zajat. Po krutém týrání 
a ponižování člověka, jímž byli tito spojen-
ci známi, podlehl mučení a byl popraven. To 
je jeden z osudů „z druhé strany“ pomyslné 
válečné barikády. Stal se hrdinou občanské 
války z let 1918–1920. Stejnou legendou této 
obrovské územní oblasti se stala Alexandra P. 
Kimová, lidová komisařka Chabarovské rady, 

korejská vlastenka. Od roku 1916 se hlásila k 
bolševické myšlence, až byla 4. září 1918 zajata 
a zastřelena. S první korejskou revolucionář-
skou zúčtovali nekompromisní bělogvardějci. 
Složitá politická, hospodářská ale i vojenská 
situace byla množstvím intervenčních vojsk 
na ruském Dálném východě mnohdy i značně 
nepřehledná. O významu činnosti S. G. Laza v 
dané době pro nově se tvořící státnost se psa-
lo řadu let i po jeho smrti. Nikolaj Kuzmin v 
roce 1986 napsal Pověst o S. Lazovi, M. J. Gu-
belman 1956 napsal prostě pod titulkem Lazo 
delší pojednání o revolucionáři, v Krasnojar-
sku v roce 1966 vyšel text v seriálu o zajíma-
vých lidech Za sovětskou vlast. Nebo dokon-
ce redaktor A. Fadějev napsal o jeho bojové 
cestě. Výčet bohaté publicity o této vojenské 
osobnosti zde, je jen příkladný. Dokumentuje 
však význam a odvahu vojevůdce na straně 
bolševiků se, kterým se naši legionáři museli 
potýkat. Zvučná jména velitelů našich i proti-
strany té doby stála v koordinátě jejich činů. I 
o našich velitelích či generálech se píše spora-
dicky dodnes, a mnohdy se vytrácí prostý vo-
ják, později zvaný legionář. Pro objektivitu v 
chápání komparace v dějinách bylo třeba na-
psat alespoň těchto pár řádků, abych se v textu 
odlišil od mnohdy „rychlých závěrů“ v psaní 
některých neobjektivních historiků. 

Vlak nás veze krajem, kde je celá řada 
hrobů našich statečných mladých vojáků. 
Padli též za ideál své vlasti. Boje u Nikolska 
Ussurijského, Jevgenějevky, Spasského, Kaulu 
či Olchovky  a Krajevské jsou v našich ději-
nách zapomenuty i přesto, že zde padla celá 
řada legionářů!

Ale v bojích se například vyznamenali 
dobrovolníci Kolařík, Jura, Petrů, Ličeník, 
Bubla, Mareček, Nešpor, Kořínek, Mencl, 
Vančura, Viták, Volák, Venclovský a řada dal-
ších, kteří svým hrdinstvím zajistili vítězství v 
bojích pro dalekou vlast! Vlast, která po více 
než devadesáti letech o jejich hrdinství téměř 
nemá zájem.

Ráno již podjíždíme několikakilometro-
vým tunelem obrovitý Amur. Jednu ze čtrnácti 
úctyhodných ruských řek, které na naší tran-
ssibiřské cestě nepochybně stojí za zmínku.

 Text a foto: JUDr. Jan Kux

Někdo by mohl říci, že tak 
dlouhá cesta musí být nekonečně 
nudná. To je možné, ale určitě 
platí, že jak pro koho. Hlavou 
se mohou promítat myšlenky 
ve vzpomínkách na dobu dávno 
minulou, které jistě zkrátí čas 
jízdy.  My jsme spíše litovali, že 
není pořád den, protože zde je 
nám blízký každý kilometr, který 
vlak projíždí  bohužel v noci. 
To proto, že jsme si tuto trasu 
do Chabarovska mnohokráte z 
Kroniky legionářů nastudovali!

Za legionáři  na Dálný východ 


